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[The testimony began at 0900, 29 October 2009.]

| Red

LtGen Natonski: Major M I am Lieutenant General
Richard F. Natonski, United States Marine Corps, and I
have been appointed by the Commander, U.S. Central
Command to conduct an investigation into facts and
circumstances surrounding the combat action at Wanat,
Afghanistan in July 2008. Major General David
Perkins, United States Army has been assigned as the
Deputy Investigating officer. Lieutenant Colonel

LtCol p)3). k)e] and Lieutenant Colonel [ (@) o)) | [ Siama |

are the Judge Advocates assigned to the investigation
team.

The testimony you provide today will be recorded,
transcribed, and included in a report of the
investigation. Based on your testimony, we may also
prepare a separate written statement for your review
and signature.

Prior to coming on the record today, you signed a
Privacy Act Statement, is that correct?

MAJb)(3), (b)(6) R¢t Yes, sir.

LtGen Natonski: Okay. Your testimony will be made under
oath, and you will now be sworn.

[The witness was sworn.]

LtCol )@3), (b)e Please state your full name, spelling your last.

MAJ Beckno: | (b)(3), (b)(6) Red Bravo, Echo, Charlie, Kilo,
November, Oscar.

LtCol (p)@3), (b)6): What is your current unit and that unit’s
location?

MAJ(b)(3), (b)(6) Rid 5th Ranger Training Battalion, Dahlonega,
Georgia.

LtCol (p)3), (b)6: And you’re currently a major in the U.S. Army?

MAJ (b)3), (b)6)[¢ Yes, sir.

‘Enclosure (1b) PAGE | (F /¢
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1  LtCol p)3), (b)6 In July of 2008, what was your unit and that

2 unit’s location?

3 MAJ |(b)@3), (b)) It was 2d Battalion, 503%™ Airborne, out of
4 Vicenza, Italy. It was known as Task Force Rock, and
5 it was located in Konar Providence, Afghanistan.

6 LtCol m)3), (b)E): And what were your duties in the 2d Battalion,
7 503792

8  MAJ |b)3), (b)6)|s I was the 2IC, the Task Force Rock, XO.
9 LtCol p)a3), (b)6): Are you an infantry officer by trade?
10 MAJ (b)3), (b)(6)|: Yes.

11 LtCol (b)3), (b)(6) Prior to coming on the record today, did you have

12 a chance to review a l4-page transcript of an
13 interview between you and Mr. [ @), ()6 |from the Combat
14 Studies institute?

[Red |15 MAJ |b)3), (b)6) Yes, sir.

[Beta 116  LtCol (b)3) (b)6}: And did you have a chance to make changes to that
17 interview?

18 MAJ | (b)(3), (b)(6) Yes, sir.

[Beta |9 LtCol b3, mek  Did you sign that interview at the bottom of the

20 first page?

[Red 21  MAJ [0)3), 0)6) Yes, sir. Well, there’s still some misspelling
22 and other things, but in light of what we’re trying to
23 do here, it’s cosmetic at this point.

4 LtCol (bh)3), (b)6 And do you adopt this document as part of your
25 sworn testimony here today?

[Rea |26 MAJ (b)3), (b)(6) f¢ Yes, sir.
[Beta 27 Ltcol()s.tye):  Okay, thank you. How long had you been with 2d

28 of the 503*® in July of last year?

Red [29  MAJ (b)@3), (b)6)|= I had joined the Battalion in early March of 2007
30 while the unit was conducting training up in Germany.
31 I had previously been on the SETAF Staff. General
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10
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[Red] 12
[Haw | 13

14

Hellmund’s SETAF Staff was the Chief of Training; but
from March of 2007 until I PCS’d in 2008--December of
2008, I was the 2/503 XO. I had been--I deployed on
April 27", 2007, was the first of five from the unit
to deploy as a pre-ADVON with the Battalion and then
departed on the last aircraft on 4 August and arrived
in Vicenza, Italy when the final ChOps of the unit
arrived home.

LtCol (p)3), (b)6): When you arrived in Afghanistan and went up to

Task Force Rock’s battle space, did you get a tour of
the COPs or the COP lay down at least?

MAJ [b)(3), (b)(6) [ Yeah. I received an extensive battlefield

15[ piamond |

16
17
18
19
[Hawk ] 20
21
22
23
24
25

[Beta |26

27
28

[Red] 29
30
31
32
33
34
35
36
37
38
39

circulation with then Colonel |b)3), (b)6)| because I arrived
to Camp Blessing, as I recall, about two and a half to

three weeks before Colonel even arrived. So I
was already co-located with the 1-32 staff as the
Field Grade on the ground at the camp and was able to
coordinate directly from their staff they had in
Jalalabad, and then I was eventually moved out to Camp
Blessing with Colonel and then battlefield
circulated by ground and a little bit by air as I
remember of the COPs. I was there to kind of pull the
unit from Bagram, and we had some in Kurdistan and the
eventually in Bagram that kind of pushed the unit as
we were flowing in to TOA with 1-32.

LtCol (P)A3). (b)6): When you visited some of the COPs for the first

MAJ |b)@3), (b)(6)

[ Diamond ]

time, did you have any thoughts or impressions
regarding the battlefield?

Very austere; Just tough, rugged terrain without the
comfort, creature comforts of some of what we would
call FOBs. There was certainly nothing to the scale
or scope of what Soldiers and those back at Bagram
experienced on a daily basis. And that was one of the
priorities when we first took over, was to immediately
take what 1-32 did and improve what they started,
force protection and quality of life; that became a
huge priority for Colonel and our task force
to make what we already knew to be a 15-month
deployment, to make it as defensible and also livable

3
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for the Soldiers and ETT’s and everyone else that was
in Konar, to make it first and foremost for Soldiers
to be able to fight and defend from and then for them
to be able to live from it as well; so very austere,
very rugged. I had only seen pictures up to that
point, but until you actually saw it in person, it was
like, “Wow, we got a lot of work to do.”

8 LtCol (p)@) (b)ep In Task Force Rock, what was the roll of the XO?
9  MAJ (b)@3), (b)6): I was involved in just about everything, less so
ry g

10
11
12
13
14
15
16
17
18
19
20
21
22
23
24
25
26
27
28
29
30
31
32
33
34
35
36
37
38
39
40

in the direct planning and operations, but once those
operations kicked off, along with the S3, I was very
involved with daily operations, current operations. I
was involved with all the logistical support and
requirements in order to keep Task Force Rock
functioning on a daily basis. I helped supervise all
the engineer efforts that went on in the battalion AO
to include the focus on winterization. All the hard-
huts that were built for force protection. I was
involved with MWR and just general quality of life. I
was responsible for Camp Blessing, the force
protection of that and the improvements of Blessing
for all of the hard billets that we were trying to
construct and get our men out of these little -- our
huts that had been built as temporary facilities that
had been there for some time, at least on Blessing. I
was involved with the RCP and helping with those and
route planning and then probably mostly whenever we
had troops in contact or TICs that would occur, I was
the one that carried the ICOM radio, that if fires
needed to be cleared and it was a typical battle
rhythm every morning that about sun up I would get
called on the radio, that there would be a request for
fires from either Battle Company or Able Company along
the Pesh or in the Korengal Valley, that they were
requesting 1-5-5 either out of Asadabad or Camp
Blessing. I would wake up Colonel on the way
out and say, “Hey, sir, I just got called. I don’t
know the details--” but I would shoot in on the TOC,
get an assessment, clear the fires, and then try to
make that as timely as needed, and then if it seemed

4
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like it was something that was escalated, I would
certainly always go back to the Colonel or he would
come into the TOC and then we would make assessments.
And typically then if there was a TIC or if the guns
were going off, the staff knew to wake up and kind of
surge on the TOC in the event that it was a TIC that
was beyond the normal pop shots or things that we
would experience on a daily basis.

LtCol (h)3), ()6} You mentioned engineer assets. What did you

actually have in the Battalion of engineers?

MAJ I know throughout the CSI study it’s well known that

LTCE|®). by

engineers were a premium resource. There were not
enough of them. I would have loved to have had an
engineer company attached to the Battalion. I
typically, though, had an engineer platoon that was
operating in AO Rock, but it wasn’t always permanent.
They would come in, do an operation, go back to
Jalalabad and get re-tasked. But typically, we had a
good habitual relationship with the Engineer Platoon,
Platoon Leader and took care of them like they were
Rock Paratroopers. They came under fire; they assumed
the same risks as the Soldiers in Task Force Rock.
They were part of it as well. They were basically a
vertical platoon, they weren’t horizontal. They had a
couple bobcats, their SAWS. They were tradesmen,
carpenters, and electricians and such like that. They
were the ones that built all the hard-huts up at
Korengal Outpost and did a lot of electrical re-wiring
for us, things, and tried to make sure—the quality of
life that I mentioned, those engineers, to include our
own Soldiers, did a lot of their own work, but they
did a lot of it through the engineers as they would go
and improve living standards and conditions throughout
the AO.

Excuse me. The Engineer Company was part of the
Engineer Brigade that was part of CJTF?

MAJ |b)3), (b)(6) 2 Task Force Rugged, yes, sir. But that company

was kind of, as I recall, 173™ was like slicing
engineer assets. I would have loved to have had that

5
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1 whole company. We could have got a lot more done, but
2 it just wasn’t--we worked with what we had and that
3 was all we had at the time. I actually knew several
4 of the majors in Task Force Rugged and had a very
5 direct, very cordial, very cooperative working
6 relationship with those guys and worked very closely
7 with them on planning for a Wanat COP as you can see
8 in the evidence. I'm sure you have design and details
9 and surveys and the amount of money, and gravel and
10 all that stuff. I was very involved with my Task

[ sant_]11 Force Engineer, Captain to make sure that that
12 combat outpost was going to be a first class facility
13 when it was completed. We did not want to set up
14 Soldiers to kind of be living in filth. We wanted it
15 to be something they could defend and operate out of
16 long term.

| Beta |17  LtCol (b)3), (b)6) Earlier in Task Force Rock’s tour, you set up a
18 COP from ground up at Honacker-Miracle?

19  MAJ |b)@3), (b)6): Yes, sir.

[ Beta PO LtCol (b)3), (b)e)e Do you recall the planning that took place for

21 the establishment of Honacker-Miracle?
[Red |22 MAJ : I would have to go back and probably have to talk
[ sait |23 with Captain |(b)3) 0)6) I don’'t recall every detail.
24 It was in a wide open area that was surrounded by high
25 ground. It was basically a big farmer’s field that we
26 had taken over but it provided better advantage in
27 connection since it was right near the District
28 Center. So the decision was made--we stay maintained
29 Able Main, which was just to the West of Honacker-
30 Miracle, but in establish Honacker-Miracle, it took a
31 lot of HESCOs, it took a lot of lumber, and then we
32 eventually were able to get JFUB’d, which is another
33 battle myself and Major [(b)@).()6) | were always working
34 with the CJTF-CJ8 and the engineers. We would sit on
35 a monthly adobe connect session and fight for our
36 projects. Just like here at Fort Benning, if you’re
37 trying to fight at DPW to get something repaired--and
38 I don’'t like doing that, but we brought in HESCOs. We
39 contracted, as I recall, heavy equipment operators to
6
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fill those. We used a similar for that within
building--by the time we TOA’d, we were had most of
those hard stand buildings completed for the new unit
to rip into, because otherwise they were in hard-huts,
but that engineer platoon, that’s a good example of
how we used those, because they helped build a lot of
the hard-huts that were out there.

8 LtCol (b)3) (b)®6)e When you did Honacker-Miracle, was it a company

[Red | 10  MAJ |(b)(3), (b)(6)

11
12
13
14
15
16
17
18
19
20
21
22

outpost?

It was a company outpost, yes, sir. The intent
was to eventually move the whole company there, that
did not happen before we TOA’d, because we still
maintained Able Main, but the intent was that
Honacker-Miracle would kind of anchor the Pesh, that
was the methodology. That was something, though, we
knew we didn’t have enough time to get it to that
level, so that was not incomplete, but it was ongoing
work. TIf 1-26 Commander chose to do it that way, that
was our recommendation. But basically, you had two of
his platoons there, so it was a company minus. And
eventually he had his own CP and stuff, but he
maintained Able Main as well.

[Beta |23  LtCol (b)3), (b)6) When that was being built, was it a battalion

24 operation that built that or was it, did you turn to
25 that company and say “give us your requirements and we
26 will support it”, what was the battalion’s role in the
27 building of Honacker-Miracle?
[ Red [28 MAJ |b)3), (b)6) We, umm, resourced all the HESCO, we resourced
29 anything that wasn’t essential organic to the company,
30 we would resource it for them. So if we, and I
31[ panther | remember, the company XO (b)(3), (b)(6) , Captain
_ Panther | (b)3). (b)6) | worked very hard with them to get what it was
33 he needed to get Honacker-Miracle built, so he could
34 at least defend it better. At first it started out as
35 a vehicular kind of perimeter and again I would refer
[ sat |36 you back to Captain for details of that, I
37 really don’t recall.
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[ Beta |1 LECol (bh)3) (b)6k The best you can recall, do you know how long it
2 took to--you talked about a vehicle perimeter and then
3 how long it took the escort to get in, was it a week?
4 Was it three weeks?

5 MAJ |1)@3), b)6) s I don’t remember. I don’t remember, I think, I
6 don‘t, I’d have to, I know they were constantly
7 improving their positions. They started with their
8 main gate, and then expanded from there. They had a
9 very, very large perimeter. It was a huge perimeter.
10 Uh, I think they eventually tried and wanted to put
11 brick and make it a brick wall--kind of part of the
12 maturation process, to kind of get away from HESCO.

13 LtCol (: And when you were trying to resource that
14 particular establishment did you have a ground LOC you
15 could use or did you have to go by air?

16 MAJ : We had a pretty good ground LOC, Pesh river road
17 that we could move at will, equipment or if Afghan
18 contract had to deliver gravel or whatever that could
19 be done right there.

20 LtCol(: So was uh was there a battalion CONOP to
21 establish Honacker-Miracle?

[Red |22 MAJ : No. 1If you’'re asking me was it, there the same
23 deliberate planning process for Honacker-Miracle as
24 there was for Wanat, no.

[ Beta [25  LtCol (h)a), (b)ek Do you know why?

[[Red |26 MAJ [b)3) b)6): I think it had to do with the Company Commander
27 had made that immediate recommendation, so we didn’t
28 have time to throw all the engineering in the surveys
29 and everything else into that plan, whereas Wanat had
30 been a months, many, many months intent to move there
31 and we were able to have the planning timeline as
32 moving in the surveyors, determining the requirements,
33 and it was much more lock step. Where Honacker-
34 Miracle could have been done--the Company Commander
35 wanted to get Honacker-Miracle established. Colonel
36 [ Diamond | [ ®G). b)) |said, “Roger;” and the commitment was to push
37 them the resources we had available that we were able

8
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to get from the Brigade and CJTF in order to help them
build a defensible COP that would eventually get into
hard stand buildings and progress from there, power
and all that. It was kind of a model of a COP and a
box where you would have the generation, the
electrical wiring, all the HESCOs, but that needed to
be tailored because no single COP was the same.

LtCol p)@3), (b)6): And who had those COPs in the box? Was that the

N O bR W NP

9 Battalion?

[Red |10 MAT [0)G), 0)E): Well, it was more of a term, and Major
11 would be able to give you more info on that because he
12 kind of managed that. But, basically it was, “Hey,
13 these are all the resources that are needed to
14 establish this combat outpost; here it is. Basically,
15 we would work the resources from there.

| Beta |16  LECOL (b)(3), (b)(6): So when you say COP in the box, you mean it’s

17 containerized, all the equipment you needed?

18 MAJ [p)3), b)6)k No, no. It’s just on paper, sir, that we’d list
19 everything and then in theory, you know, it could all
20 get delivered and then you could start working off it;
21 but it never worked that way. It briefed well, but it
22 was not--something the engineers being analytical as
23 they are were very comfortable and, “Okay, we’ve got a
24 nice, neat package, okay, we’ll call it a COP in a
25 box;” but it never worked that way.

[Beta 26  LtCOl (h)3), (b)) Because of terrain?

27 MAJ |b)(3), (b)(6)]2 No, sir. It either wasn’t the right size of
28 HESCOs or there wasn’t the length of it that you
29 needed. You didn’t have the lumber that you needed or
30 you had other competing priorities for lumber that was
31 coming out of the yard that was at Bagram, you know,
32 and how that all got prioritized. We had to request
33 all that stuff. It had to get approved beforehand.
34 We couldn’t just go and sign for 500 sheets of ¥ inch
35 plywood. It all had to be--I mean, at $300.00 a sheet
36 that was very, very--it was all accountable.
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LEtCol (h)3), (b)6 So the COP in the box, kind of ideal? An

engineer sitting in an office put together, here’s the
ideal way to build it? But then the reality of having
to resource to build that ideal plan just didn’t
materialize?

MAJ [b)3), (0)6)) It served as a general template of things that

you would need in order to establish a combat outpost;
a typical, general, very ordinary combat outpost in
Afghanistan. It wasn’t necessarily tied to Konar,
wasn’t necessarily tied to any additional region of
Afghanistan.

LtCol (h)@3), (b)6): You mentioned deliberate planning for Wanat. Can

you take use through, please, when that started and
what took place as part of that deliberate planning?
You understand that the concept of Wanat, putting
something in Wanat had been around for while, but at
some point, some detail planning took place. Can you
take us through the planning portion?

MAJ |b)(3), (b)(6)|z I will ask you to refer to the 15-6 on exact

dates of when planning timelines started, because I
don’'t remember to the day. I do know, though, that my
involvement in planning for that combat outpost was
directly related to the engineer effort. The engineer
planning and the requisition of the resources required
for Captaind)@),m@to establish that combat outpost
early on; within the follow on resources and engineer
effort to get that place built with the hard-huts,
medical facility, HLZ being graveled, such and so
forth, per the same plan as in the 15-6.

LtCol (b)), (b)6) Who was working it? Who were the action officers

that were working it? Were you working it as the XO
or did you have some captains working with the plans?

MAJ |(b)(3), (b)) f2 The Task Force Engineer with guidance from

myself, Colonel |p)@),®b)6)|, Captainy)@a) b)@ and Major
b)(3), (b)6} He worked the plan as we wanted it to go and
worked all the paperwork. He worked all of the land

requisition, the contract with the CREST Team having
that ready to be signed, eventually, by Colonel

10
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| Diamond |

(b)@3), (b)6) | and the District sub-Governor up there. Since
there were nine land owners, we couldn’t just go and
occupy a bunch of land, and say, “Hey, this is ours;”
that was against our methodology. It turned out not to
be farm land that we occupied, but it was somebody’s
land. Determining through the Shuras that were done
up in Wanat at the District Center, determining who
the land owners were, we then took that information,
worked through the CJFT’s CREST Team that worked all
real estate issues. I had 54 or 59 different land
owners for Camp Blessing alone. So they not only
worked my Wanat land owner issue in the contract
stating that the Wanat locals and the District sub-
Governor agreed that we would release this land to the
U.S. so they can set up a combat outpost. We also had
them look at our--the land owners expect to get paid,
but it already had transitioned to the Afghan
Government paying them and not the U.S. Government
paying those land owners. So we had that to work
through. And again, this wasn’t all started--unlike
Honacker-Miracle, where the Company Commander wanted
it moved. This was a much more deliberate. We had
learned a lot of lessons from Honacker-Miracle and we
applied those to Wanat to make sure the land was
squared away, so we wouldn’t have the land owners
continually hen pecking us to get paid, like we had at
Blessing all the time, that became a significant
emotional event for us, and it was all part of our
COIN strategy. If the locals feel like we’re taking
care of or we’'re taking advantage of them, then they
can easily be turned the other way. We wanted to
insure we had permissions to move into the land and be
able set up that outpost. Based off lessons learned,
we had, throughout AO Rock, similar issues like that.

LtCol (b)), (b)6 In previous times working with land owners

elsewhere, did you experience a delay between--we’d
like to put an outpost here and we’d like to rent the
land from them to actually them signing the document?
Did it usually take three months; did it take half a
year, a year?

11
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b)(3), (b)(6)[: The only other --Wanat was the only one that we
really, well, other than Honacker-Miracle, I'd have to
get back and try to remember that, but the land owners
of Honacker-Miracle --I will say it was not timely
enough for us to get the signatures and then, boom,
move in. It was --you know, they did things--there
would have to be several Shuras and kind of cajoling.
We’d have to kind of give them our plan and what we
wanted to do, and say, “Yeah, we agree to that. That
would be great.” And then another Shura would say,
"No, we don’'t want to it. Let’s go back.” You know,
there would be just this constant back and forth.

e
N = O

13 LtCol (p)3), )6}k Up in Wanat?

14  MAJ (b)@3), (b)6): There or anywhere. I mean that was just the way
15 you deal with the Afghans. Very noncommittal at first
16 and so we just had to work around that dynamic.

17  LtCol (h)@3), (b)6): It was providing --you had the Shura providing

18 the elders a copy of where the COP was going to be and
19 what it was going to look like? Was that the norm?

20 MAJ |p)@3), (b)e)]: No, don’t misunderstand me--we never provided our
21 plans on how we intended to set up that COP. We just
22 wanted the land.

23 LtCol ( Did you ever get up to Wanat?

[Red |24  MAJ [p)3), b))t No.

[Beta |25 LtCol{)@.()e): Did you do an analysis of the terrain?
26 MAJ |(b)3), (b)6)s Yes.

[ Beta |27  LtCoL(p)3), (b)6): Was there any discussion about the location

28 itself, from the tactical perspective?
[Red |29 MAJ [b)3), (b)6) Yes, we worked with Captaing)@). b)$on that. We knew [ Oscar ]
30 there were risks associated with it. We also knew as
31 part of our COIN strategy and like Blessing being
32 right next to a bazaar and really the idea of being
33 co-located at the District Center, like so many of our
34 other COPs in AO Rock, that that was a proven and
35 effective way to connect the population with the

12
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Government of Afghanistan and the coalition. Our
ability to bring in a fairly robust trained ANA Unit,
Afghan National Army Unit, with mentorship of the ANP,
would allow us to put an Afghan face on their security
up there.

LtCol )@3), (b)6 What were some of the risks that you had

identified from a tactical perspective of the
location?

MAJ |(b)(3), (b)(6) [z Well, the proximity to the population right there

at the bazaar, high ground that was in and around.

But again, that wasn’t unusual for us because high
ground was everywhere. If the enemy was on high ground
and could shoot down at us, then we’d shoot back,
angle fires. We didn’t have too many good choices,
because the way the land was with farm fields, the way
they were terraced. You’ve probably seen the imagery.
That area right there by the bazaar that we wanted to
set up was about the best place we could do it and
have a suitable HLZ to be able to build on. We did
not have many good choices. Instead of like
bulldozing somebody’s house and saying, “Hey, this is
on a little hill. We’re going to set up our COP here,
so that we could defend it,” we just wouldn’t do that.
It was an area that was unused and unutilized.

Captain()attempted to mitigate those risks with
the Ops and other check points that he set up, but
clearly that was an understood risk. Again, it wasn’t
necessarily a risk that was different from any other
combat outpost that we had set up while we were there.

LtCol (b)@3). (b)(6) Were any other locations considered up around

Wanat, perhaps higher up on the mountains?

MAJ We didn’t want to become an air-centric COP; that

was the whole reason we wanted to move off Bella and
the whole reason why we ended up moving off the Ranch
House. If you put in on high ground and terrain, it
becomes an air-centric COP, and I have no way to
reinforce it by ground. That was the beauty of Wanat,
I could both supply it by air, and I could supply it

13
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by ground. It was located next to a population,
District Center that Bella and the Ranch House didn’t
provide us. There were discussions about moving the
COP up in the Korengal Valley, but again, that would
have been another air-centric--the Korengal outpost
was air centric enough, although we did have a very
precarious ground LOC, we did the predominance of
resupply of ammunition and other supplies to the
Korengal outpost by ground with my forward support
company. Those guys knew jingle trucks worth of
ammunition and supplies and escorting to the COP
numerous times a week as part of our resupply plan we
had.

LtCol (h)3), ()6)e Do you recall receiving a brief from the Brigade

X0, Lieutenant Colonel | (b)@3) (b)6) |, regarding some of the
COPs that had been established by the 15% Battalion,

503797

MAJ |b)(3), (b)(6)s Yeah, when they lop off the top of a mountain and

then add all these assets and had a whole engineer or
whatever, that wasn’t--I mean his terrain much
different. He could actually drive up onto a mountain
and bulldoze his way up to it. With the terrain that
we had, there was no way you could physically do that,
no way.

LtCol p)3), (b)6): In the assets you refer to he had U.S. assets.
MAJ [b)(3), (b)6)) 2 No, he was in a whole other brigade, sir. I

don’t know how they were task organized. I can just
recall him from photos, um I'm kind of thinking
through right now. I remember the photos; they had a
brief on them. I mean there was a spectacular
operation that you know didn’t go without its planning
and it was very synchronized, such and so forth. They
were putting it on high ground that surrounded all the
low ground, it wasn’t near any of the population, but
they had great, they were able to look across the
valley because they had great fields of fire, whereas
in Konar, particularly in the Waygal Valley the
mountains are right on top of you. You could get very
little standoff and the terrain dictated everything.
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If we could have done something like that, I guarantee
you sir we would have.

3 LtCol p)B). (b)6) Were you in on this----

4
5
6
7
8
9

MAJ |b)@3), (b)6)

With the concept that it was until late, probably
within I don’t know two months before -- the whole
project came to light. I don’t recall it as being
made, you need to try to look at something like this
for Wanat, you know maybe branch off --That was like a
crown jewel----

10 LtCol (b)3), (b)6 So you were far enough down in your planning

11 process at that point that you had acquired the land?
12 MAJ I don’'t recall sir. I mean we acquired land I

13 think back in April we signed it, but we didn’t

14 physically occupy it until July.

15 LtCol (b)3), (b)6) The, do you recall initially said this would be a

16
17
18
19
20

[Red |21  MAJ [b)3). (b)6)

22
23
24
25
26 [ pamons |
27
28

good piece of land? Was it the U.S., was it Captain

the). m@that said that that was the COP that was

initially established, who said here is good? Was it
the U.S. Army or was it the elders saying you can

build there?
Uh, no I think Captaing)s) pdwhen they told him

hey you want uh look at going up to Wanat that uh we
did several recons up there and we determined that
that was the area that we needed to try to requisition
from the Afghans, so the Shuras proceeded, it was
Colonel participation to submit that
agreement. We intended to use this land and for that
contract they compared it.

[ Beta |29 LtCol (b)), (b)) So, um I know from reading your interview with
3

0 CSI, it is very clear that battalion wanted out of
31 Bella based on its, its situation down in the valley.
32 Is it battalion that wanted to move to Wanat? Did the
33 brigade task you to move to Wanat or was it the
34 battalion?

35  MAJ |(b)3), (b)6) Yeah, we at the battalion level, uh we wanted to
36 get Wanat secured. It was not, we had talked about

15
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getting off of Bella not shortly after we told them.

I think Colonel was very uncomfortable with
some of these combat outposts that we were inheriting
from 1-32 just for the reasons I mentioned. They were
air centric, hard to reinforce if attacked, and really
kind of left the guys out there, but again Bella
largely was very quiet throughout the deployment, but
there were indicators, uh as I recall in the summer of
08 that the enemy intended to try to do another attack
like the Ranch House they did which is proximity to
COP Bella itself. Again, Bella wasn’t located next to
any population area. It was an economy of force for
Colonel [b)@3), (b)e)|, the 1/32 Commander at the time, which
allowed him to put forces there so that he could build
Blessing without the enemy trying to interdict
Blessing. In the Ranch House, the enemy had been
occupying it, so he just decided to take it from them.
So these were areas that had yet to be fully developed
and force protected that when we TOA with it, we ended
up taking it to the next level. It was a Battalion
operation with synchronized air assets. We used a lot
of what we call the “Pesh resupply.” We had done up-
teen number of sling loads of equipment and supplies
off of Bella before like the final four turns, as I
recall the Chinooks that got PAX, ammunition, and
weapons’ systems and mortars off of Bella. You know,
and Captain()liked being the last man off of Bella
when we finally relocated off of there. And that was
all part of, “Okay, get everybody off Bella, now we
transition and physically occupy the ground at Wanat,”
which was all part of a larger Battalion plan. Our
only other connection to the population then would
have been right at Camp Blessing. The Waygal Valley
was a very key valley to try to connect to the
population and bring projects and the PRT had already
put, I think it was up to 10.5 million dollars already
up into that valley with district centers, schools,
and other things that had been built through Afghan
contractors. Again, it was all part of our
methodology and part of our overall plan than we had
been doing throughout the whole deployment. We did
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not want to have 1-32--excuse me 1-26 occupy Bella.

We did not thing they had the experience, they would
not have the knowledge, and maturity that our unit had
with defending and occupying that base, given the up-
tick of enemy interest, AAF interest, and anti-Afghan
force interest in taking over Bella. Again, because
of all the other reasons I mentioned, it just made
sense to get off Bella. It wasn’t like we thought
about it overnight. It was thought of many, many
months prior to the move. And it was thought almost a
year prior, when we saw this location.

LtCol (b)), (b)sf In your interview, you mentioned the RIP being a

forcing function to get out of Bella. Can you explain
that, please?

MAJ |b)(3), (b)(®6)[: The RIP, ironically, brought in lot of resourcesg

of aircraft and other things we needed to fly in. We
were able to leverage because we became somewhat of a
priority for aviation assets. We asked for the assets
and we were able to get them in order to get Bella
completely closed down. The RIP helped us to shape
the battle space in a way and in a footprint like we
thought it should be--if we were going to be there
another six months, we would have done it anyway. We
didn’t want to put 1-26 Soldiers at risk or give them
any less advantage than we had. And that was another
reason why going into Wanat was so important, because
we had the experience, and we knew how to get it done.
We knew all the fires. There were some questions
about their initial abilities when they arrived and we
had some indicators that they were not as proficient
as we were even from when we showed up as a new unit;
and so there were some concerns that we needed to set
them up as much as we could for success, not that we
would have done it for even a similarly competent unit
as ours.

LtCol p)a3), (b)6f What was going on in the winter time? Could you

have requested additional air assets and executed the
plan for Bella--the withdrawal from Bella and the
establishment of Wanat earlier than closer? You
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MAJ |(b)@3). (b)(6)

mentioned that the RIP was a forcing function that it
brought more air into your area, but then I’'m assuming
you used opportunity 1lift to move some assets out of
Bella and then used your Pesh resupply.

Well, the Pesh resupply--I know we used
exclusively the Pesh resupply to retrograde equipment
back off of--but what I mean is that RIP being a
forcing function, it enabled us to establish the
footprint like we wanted it for 1-26. The RIP forced
us to do that. Do you understand what I'm saying?
Because of the RIP, because we were changing out site
to site, the RIP forced us to get off of Bella,
because we did not want to turn over Bella to the new
unit. Does that make sense?

LtCol p)3), (b)) Sure.

MAJ

- So, the aviation priority, we would use the Pesh

resupply that would fly out of Bagram, usually two
Chinooks and an escort of Apaches that would come and
do all our sling load ops. They would generally be on
station for about two hours and they would fly
missions up to Bella--resupplies. They would come
back and do legs back and forth all with the Apache
escort. They would fly out of the Korengal. They
would move PAX. They would do all that stuff that I
couldn’t do by ground. They would move whatever it
was that I needed to move and we did that out of Camp
Blessing. Sometimes they would fly Honacker-Miracle
and fly stuff there because it was just easier to move
it by air. When they replaced the M198’s the
howitzers with the M triple 7’s, we’d sling load those
in. We used air all the time. But we were able to --
with the Pesh resupply, we were able to get 90 percent
of Bella and all the stuff that was at Bella off of
Bella, with just using the Pesh resupply. Then for
the final push, that was a coordinated air CONOP; that
we said, “Hey, this is air in addition to the Pesh
resupply.” I think it was like the following day. We
had more aircraft show up that was all coordinated and
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approved that arrived and we got those guys and the
PAX and all the other equipment off of Bella.

Now, back to your other question, could we have moved
in the winter? It’s hard to say, sir, because weather
was much more unstable and air was much more limited
to go up into the Waygal Valley due to the low clouds,
ceilings and just general visibility. The winter and
environmental effects farther north up into the valley
was much different than what we had at Camp Blessing.
They had snow and such up there, where they were out
at Bella, we did not. But there was snow on the
mountain peaks and such. We’'re a super power, sir; we
could have done anything that we wanted to. But Bella
was largely quiet at the time, and we did not want to
rush into Wanat. We didn’t want to move into Wanat
without the conditions being set to do that.

LtCol (p)3), (b)6 Was there a mechanism had you wanted to request

six or eight Chinooks to support it, a quick pulling
out and establishing a new place? Could you have done
that or at least requested it?

MAJ No, sir.
LtCol (b)3), (b)6hk Why is that?

MAJ |b)(3), (b)6)|2 The resources wouldn’t have supported a move. The

most I could have pulled out would have been two
Chinooks. You’re talking a Chinook Company supporting
the entire CJTF AO was out of Bagram. And when the
101°%* came, they actually brought some more aviation
assets. But it was more in the line of Kiowas, but I
could not even fly those attack weapon systems or
attack weapon teams up to the Waygal because of the
altitude. So that’s why we always had to depend on
Apaches and Chinooks. Now Blackhawks would fly up
there, and we occasionally would do a Blackhawk sling
load, but not very often not with it being a risk to
mission and a risk to force could we bring in eight
Chinooks to do something like that. The way we did
it, sir, was the only way it could have been done;
retrograde the equipment and having a very deliberate
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Oscar
plan, working with Captain(J)(s), b)dand his Company XO.

1
2 They prep’d the sling loads up at Bella, determined
3 what would come off first and what needed to come off
4 last. It was my responsibility to help resource and
5 to prioritize the legs through the S-4, Captain
(b)3), (b)6) | what got there first and what got there
7 last.
8 LtCol ( You could have used the Pesh resupply early? You
9 could have accomplished this move using the Pesh
10 resupply if no outside aviation assets were available
11 to do the same thing earlier?
12 MAJ : If the weather supported it, yes, sir, probably.
13 LtCol 3. b6k  What was your understanding of the enemy
14 situation when Operation Rock Move began? What was
15 your understanding of the enemy situation around
16 Wanat?
17  MAJ |b)3), (b)6) [ You know, Ben Pry and the 3 primarily focused on
18 that. I did not delve into that. I would only hear
19 snippets of--I wasn’t as dialed into--all I do know is
20 that there were never any indications--you know, when
21 the Afghans would say, “Hey, you’re going to be
22 attacked;” we were told that every day. And we
23 generally were attacked every day. They don’'t
24 describe, “Hey you’re going to be attacked by 200 to
25 300 folks.” They’ll just say, “Hey, you might be
26 attacked.” “Well, okay, what else is new?”

27 LtCol p)@3), (b)6 Did you have indicators--you mentioned earlier up

28 at Bella, indicators that a potential large scale
29 Ranch House style attack?

[ Red |30 MAJ There were starting to be some uptakes in SIGINT,
31 I'd have to ask , but we didn’t have didn’t
32 have a very good HUMINT link up there in the Waygal.
33 It was really just through our interpreters. Since
34 our partnering with the Afghans up there resulted in
35 collusion for the attack at the Ranch House--we knew
36 there was probably some collusion inside our wire with
37 those Afghans that worked for us with those Afghans
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outside the wire that were interested in getting into
the wire. Does that make sense?

LtCol (p)3), (b)6]e But by the time you were pulling out of Bella,
were you concerned about Bella being hit by a hard -

MAJ [(b)3). (b)(6)2 That was another reason that that could happen at
any time, some kind of attack. Large scale though,

200 to 300 fighters, certainly possible, but not

probable, but that would be the most dangerous course
of action but not 1likely the most likely course of
action.

LtCol () 3), (b)6 What would be the most likely?

MAJ |b)(3), (b)(6) s Not unlike what we had experienced up ‘til then,
some indirect sometime some direct fire, more
harassing stuff nothing like a deliberate raid.
Clearly they had demonstrated that planning potential
with the way they had attacked the Ranch House.

LtCol p)@3), (b)6): How about for Wanat?
a potential for a Ranch House style.
Wanat? Any indications or warnings?

Bella you thought there was
How about for

MAJ b)(3), (b)(6)* No, sir. Not that I recall.

very dynamic force.

Now, the AAF were a
They would move from valley to

valley. They would use caches or intimidate. You
know, even two Shuras that Rock 6 went to, he ended up
getting ambushed both times on the way back. It was

well known or at least understood that there was enemy
in the area. But, again, that wasn’t necessarily
unigue to any other valleys. I mean, the Watah Pur
Valley, every time I went up that thing I’'d get shot
at. Whenever [ (b)@). (b)6)
he would make contact;

LtCol (b)@3), (b)) the attitude of

the elders in Wanat toward U.S. Forces?
eager to have U.S. Forces come in?

| would go into the Korengal,
that was just the dynamic.

Do you recall the relationship,
Were they

Sir, it’s all second or third hand. I don’t have
any personal--it’s all just from discussions in the
TOC and how that Shura went--just kind of vibes -

MAJ (b)@3), (b))
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LtCol (b)3), (b)6 What was your sense?

MAJ |(b)(3), (b)(6) Well, I think privately they wanted privately
they wanted us to come up there, but in front of a
Shura that had some sleeper or Taliban or active AAF,
I should say, it’s what we call them not Taliban,
Anti-Afghan Forces, that were there kind of sitting in
and listening that they would say different -- and
that adds to the dynamic of “Well, can we get this
land contract signed or not?” They always wanted to
be able to save face and have plausible deniability
that, “Hey, the Americans did this on their own, don’t
kill my family. I had nothing to do with it.” They
always wanted to be able to wash their hands in order
to protect their families and their interest. Afghans
are very dependent society. They’re going to side on
who has whatever it is that they want. As I recall
there was never any huge indicators that there was a
200 or 300 ANF Force assembling and preparing an all
out attack on Wanat.

LtCol (b)3), (b)6): You oversaw the contract--contracting force
services for the Battalion?

MAJ (b)3), (b)) I did.

LtCol (h)3), (b)6): Can you just describe what that process was?
MAJ (b)3), (b)(6)]s Well, if we had--we hired a lot of local national

Afghans to do those things I didn’t have enough
Soldiers to do. So they would do some KP stuff, they
would--at least at Camp Blessing, we had a lot of
municipal responsibilities, so I had foreman that
could build rock walls for force protection. I had
some heavy equipment operators that would help move
stuff around that needed to get into sling loads,
sometimes I would have a contractor that would make
gravel for us to put gravel down on our HLZ. We
contracted a large contract to put a rock perimeter
wall around Blessing for force protection. You know,
and some of these same contractors were those that the
Civil Affairs team would use to build bridges and
other things. We tried to hire -- and it was worked,
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basically the requirement would come up, say to build
a dining facility. It would go through a process of
approval through the JFUB, Joint Facilities
Utilization Beoard at the CJTF, overseen by an 0-5, a
bunch of the CJ8, and a bunch of others that were
there and other units. I was competing for projects
that were also in Bagram, the SeajaSodas who were
trying to build their new Tajmahall on Bagram. You
know, that’s a level of contracts, approval--so if I
needed 150,000 dollars to build a rock wall, you know,
I would have to sell it. Because none of those folks
on the CJTF staff, the CJ8, or others would rarely, if
ever, came out to see an experience what I had to deal
with on a daily basis. I would on Adobe-Connect being
an advocate for my unit when that project would come
up, and Major | p)@3), (b)e |and I would work together, and
generally, if we had shaped it well enough with those
that were the decision makers, then they would be
favorable and approve the project. Then it would go
to the joint contracting office and that officer then
would put it out for bid, the Afghans would bid on it.
They would come out to the site; they would make a bid
on it. From there, there bid would be awarded and
then they could start work.

[Bea |25 LtCol f3). ek  Who would actually write the contract? Would it

26 be the joint contracting office?
[Red |27 MAJ [0)3). (b)) 2 Yeah, we would kind of do this scope of work,

28 what it is we wanted done. I had a Captain, Captain

[ Copper P9 (b)3), (b)6) | who managed my contracts for me, Marshall
30 Scholar, out of West Point. We had inherited kind of
31 a broke system from 1-32; that’s one thing they didn’t
32 do us a favor on. So we had to re-gen that whole
33 system and make sure that everything was done
34 correctly. I couldn’t for example it was illegal for
35 me to use food money to buy a bunch of bricks. It had
36 to be under a contract if those bricks were going
37 towards a building or a permanent structure. There
38 were certain rules and regulations we had to abide by.
39 We couldn’t just throw up a building. It had to be
40 engineered--the engineer had to be sound construction,
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you know, the contractors that we use had to be
vetted. Had to be somewhat--no licensed but had to be
on an approved list of contractors. We couldn’t just
go out the street, out the gate, and say, “Hey, build
me this.” That was an all very deliberate process.

LtCol h)a) o1

The heavy equipment that was contracted for

Wanat, who actually wrote that contract, the Joint
Contracting Office?

MAJ ((b)(3), (b)(6)

Sir, I don’'t remember. It would have been a team

effort between what we thought we needed up there,
having that written down, and getting with the
contractor to bid on it and say, “Hey, I’'ll provide
this equipment.”

LtCol (b)3), (b)6f

Would you or your Captain, Captaing)as), p)s), would

he work directly with the contract for services?

MAJ |(b)3). (b)(6) f*

He’'d work with the contractor and with the

contracting office if there were issues. The
contracting office was really the one that had a lot
of the leverage. We had the local leverage, but he
was the one with the money. So he could kind of
leverage and or he could fire a contractor and hire a
different, he had that purview to do that.

LtCol (p)3), (b)6):

Do you recall issues with the contracted

engineers for Wanat?

MAJ (b)), (b)6) [z

They weren’t engineers, sir. They were like

essentially heavy equipment operators--we really
contracted for--the contractor would have provided the
heavy equipment and the operator for it. They weren’t
engineers. We provided the engineers on site and they
would kind of supervise those guys now. When we
initially set up Wanat, we sling loaded a bobcat up
there, that’s all that vertical platoon had. They
didn’t have any D-9’s or any other backhoes or stuff
like that. Again, our methodology, unlike back to
Honaker-miracle, we used to build local national heavy
equipment to help build that place and get that thing
going when it needed to be. All of the gravel was
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provided by local national contractors. I don’t
recall any specific issues until, you know, the Afghan
drivers did not want to--and this wasn’t, again,
necessarily unusual either, you had Afghans that
wouldn’t want to go to the Korengal outpost and we
would have to control them, and their buddies would
say, “It will be okay,” and this and that. There’'s a
lot of lore and mystery associated with the Waygal
Valley. Yeah there were some delays in getting that
equipment up there, but was it a contributing factor
to the attack, no. Would we have loved to have had
more of those resources already prepositioned up there
and ready to get after, absolutely, but that wasn’'t
possible at the time.

LtCol )@3), (b)6) What was the plan? What was the plan for the

build of the actual COP itself? Did you have, in the
Battalion, somewhere a plan that says on day one, this
asset, this equipment is going to there, day two, this
is going to happen, day three, this is going to
happen?

MAJ [b)@3). (b)6)]: It was all part of the engineer plan that Rugged-

-Rugged essentially was going to end up building this
thing, but we had a requirement to build the initial
perimeter and to establish a footprint before they
could bring all their other resources in and get that
thing built. It was like a 17-week project. Yeah, it
was phased to be able to bring--all the resources and
stuff brought to Blessing and moved forward. And for
all the initial HESCOs and everything for that
perimeter, they were moved in jingle trucks,
contracted jingle trucks that moved all that equipment
up there with the platoon at the time.

LTCy)@3), b)@ Can I interrupt before we leave this point, so we
don’t have to re-visit it? We’re having a hard time
understanding kind of who’s on first with respect to
engineer assets. Task Force Rugged was who?

MAJ |(b)(3), (b)(6) |2 Sir, they were the Brigade Headquarters that

provided engineer assets throughout Afghanistan.
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LTCH)(3), b)® Okay, so they were the Engineer Brigade that was----

2 MG Perkins: Your GS.

[sigma |3 LTQ)@A). (b)& GS to CJTF-101?

[Red |4 MAJ Yes, sir.
5 MG Perkins: And then you had--the Brigade had -
[Red |6 MAJ [(0)@3). (b)6)] The Brigade, sir, had a company.
7 MG Perkins: DS.
[ Red |8 MAJ (b)3), b)6)|* Right. And they got sliced. However Major

9 (0@, 016 ] and Colonel [®@. o6 | - [ Deta |
[Sigma 10 LTGH)@). ) Right.

[Red |11  MAJ [b)@3), (b)6)]: Because they were building Lonestar, they were

12 building some other COPs within the other battalions,
13 the STB and--they had engineer assets, although they
14 largely contracted the building of Jalalabad -- when
15 they brought in the 101°%%, their aviation assets were
16 so much robust on the Jalalabad they had to like go in
17 to a building frenzy. But I don’t know if there was
18 an impact on those engineers with their ability to

19 help me.

20 LTCH@3), b)d Right, I just want to make sure that we understand

21 who’s who. So, Task Force Rugged was the Engineer

22 Brigade that was a CJTF-101 asset, there was an

23 engineer company that was part of the Brigade itself.
[Rea |24 MAJ (0)(3), (b)6)]: I think the Battalion was called Task Force

25 Pacemaker.

26 LTCd3), o)d Okay, yeah, I think we’ve seen some references to

27 that.

28  MAJ |b)@3), (b)6) Have you seen any stuff on that, sir? I don’t
29 remember.

Csigma |30 LTChH)3), )@ And then as I understand it from Major also,
31 in the STB there was one engineer platoon that was
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part of one of the companies as well. That’s what I
wanted to nail down for everybody----

MAJ |b)3), (b)(6) Yes, sir. I forgot about the STB Engineers, I'm
sorry.

LTCH)@3), b)® What I want to nail down is the guys who went to
Wanat, who did they belong to? Were they part of Task
Force Rugged?

MAJ (b)3). (b)6)]: 62", they were part of the DS Company.

LTQ; Task Force Rugged?

MAJ Yes, sir.

LTQH)(3). b)) Okay .

MG Perkins: And then they were----

MAJ |b)3), (b)(6) That’s what I recall. Sir, we’d have to go back

in the 15-6 just to kind of----

MG Perkins: And then those guys at Wanat were further DS’d to
you?

MG Perkins: All the time or just for Wanat?

MAJ [b)3), (0)6) s Just for Wanat.

LTCHE). b)d Okay.

MG Perkins: So you didn’t have dedicated DS guys to your task
force, it was by mission?

MAJ |(b)(3), (b)(6) No, sir, it was generally by mission. It was by
mission. Like for example, sir, when we did
winterization, we ended up having an engineer platoon
that would go around to all the COPs and they would
have get things squared away before the winter came.

MG Perkins: Right, Okay.
MAJ We had a great relationship with that. 1In fact,

it was, as I recall, it was at the 62" Engineer
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Company was that DS company that was tasked organized
to Bayonet. That Company Commander, it was his survey
team, and it was then through connection back to
Pacemaker and I think there’s some names and stuff on
the products that were provided on the engineer
layout. It was a captain, Captain| (b)(3), (b)(6) L as I
remember, but he was working for a major engineer. He
was a professional engineer guy that would validate
the plans. But 62°¢ were the ones who provided the
engineers that went up to Wanat and did the surveys,
they brought out GPS, they did all that. When Captain

®)©), bydtook those guys up there--actually, I think even

the company commander went up there, the engineer
Company Commander with Captaingg,p@on a separate like
recon of that place to figure how we were going to set
it up and that’s why you can see very detailed
drawings and schematics as to how--the best to use
this thing with the land. Due to some irrigation and
some farm land and all this other stuff----

Yes,

MAJ Beckno: There were some things--problems that needed to

L ENONT,

MAJ (b)3), (b)(6)

be engineered out as part of the overall solution of
establishing this base.

Our issue really as the investigation team is probably
a little more pedestrian in that we were--the Brigade
Engineer seemed unsure as to who actually had the plan
for the COP at Wanat when we spoke to him yesterday.
So we’re trying to nail down who was the guy that
showed up at Wanat that had the clip board that said,
“Okay, this is where this stuff is going to go.” And
if I understand you correctly, that was the assets
from TF Rugged who were in support of Wanat
operations.

: We, in Task Force Rock, Captaing)s) pdwas responsible

for executing. Does that make sense to you?

LTCH)3), b)® Yeah. We were just a little unclear about that.

LtGen Natonski: So where are the drawings?
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MAJ [b)3). (b)6)]: Sir, I don’t know if I have any or Major [(b)G). (b)6) |,
I don’t know if he doesn’t have any of that. I know
there were very--do you have copies of the land
agreement and all that?

LtCol (b)@3), (b)6 We do.

MAJ So you have no copies of the five phase plan that
was recommended from the engineers as to how we do
this thing and that being funded? You don’t have any
of that?

(Negative response from members of the panel).

MAJ |(b)@3), (b)(6) Okay. Let me see what I can do to find that,
sir. If you don’t have that--that will help answer a
lot of, probably anxiety over whether we did that
local planning which shows we did.

LtCol (b)@3), (b)) You said a 17-week project?

MAJ ((b)3), (b)(6) As I recall, it was about--it was over many
weeks, sir.

LtCol (b)), (b)6l You going to RIP toward the end of July?

MAJ [b)3), (b)(6)| Yes. It was also understood, if I'm following
right, sir, that us being able to establishing Wanat
did not mean it would be complete for 1-26. They were
going to be expected to fall in on this plan and see
it to completion. We just needed to establish the
initial perimeter so they could defend from it, they
could operate out of it. Then the hardship, just like
when we showed up with 1-32, that was going to be an
example of one of these combat outpost that they
needed to assume some responsibility for and see if
the improvements were made in accordance with the
plans we have drafted up.

LtCol (h)3), (b)) Did you talk to them? You said 1-267?

MAJ [(b)3). (b)6) } 1-26, yes, sir.

LtCol (b)@3), (b)(6): Before they came in; did you talk to them saying
here’s what we’re going to do; we’re going to be three
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to four weeks into a 1l7-week project? Did you discuss
that?

b)(3), (b)(6)|* They understood that, yes, sir.

LtCol (h)3), (b)(6 Who did you speak with?

MAJ [b)(3), (b)(6)|* Well, Colonel | (b)3) (b)6) was the Battalion

Commander, I know he was aware of that. The Battalion
3 and the Battalion XO at the time, they were all
aware of it. Just so happened that the day Colonel

®)3), b)6) | showed up was when Wanat happened, so it
kind of became a mute point, since it was pulled off a
few days afterwards.

LECol p)@3) (b)6]: There was a--we’ve seen the CONOP for Operation

Rock Move which covers about three days; I think 8-10
July. Based on your comments earlier about the
engineer plan to build this, is it fair to say, that
there was an engineer CONOP separate and distinct from
Operation Rock Move? Still trying to figure out who
calls back to Blessing and says, “Bring the next truck
up.” Who was on the hook to do that, especially given
the fact that 2" Platoon Chosen within three weeks was
scheduled to be out of there; who would do that?

MAJ [(b)3), (0)6) ] Well, through the Company XO and the engineers

that were on the ground and Captaing)a) (b))
synchronizing, us pushing to him how they wanted that
thing set up. We pushed to him what it is that he
requested. So, it’s not like I had--I think they may
have had--when we ended up building the Korengal
Outpost, we had an engineer because there was so much
lumber, we had an engineer that helped manage what was
flown out there and moved. Now, there were five--and
there may have been an NCO, I do not recall if there
was an NCO back at Blessing to help kind of
synchronize that--but all those movement of stuff was
based off him talking to the engineers that were on
site. The engineers, again, they had largely the
responsibility to help set up the initial staging for
our huts and everything else that would be built. But
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1 the Company was responsible for the security and the
perimeter of it.

[Beta |3 LtCol{p)a) b)) And so, who would the engineer that was up at
4 Wanat, speak to? Would they call the Battalion TOC or

5 would they call----

6 MAJ |(b)@3), (b)6) No, they would go through the Company, sir.

7  LtColp)@3), b)s]: Company back to the Battalion? Did they have any
8 1link back to Task Force Rugged?

9 MAJ (o) ®)e): They would, I mean if they wanted to or I would
10 serve in that capacity, “Hey, so and so needs this,”
11 through the platoon leader on those Soldiers.

12 LtCol|[b)3), (b)6) Before Operation Rock Move started, did you get a

13 status on the supplies required to establish the
14 position of the Wanat?
15 MAJ I did, I knew that through Captain who [ saint_|
16 was my engineer and the 4, that they told me--did I go
17 down and individually count HESCOs, no, but they told
18 me, “Sir, we’ve got everything that,--“ and the
19 company as well, because the company XO,| (b)(3), (b)(6) |,
20 was involved in this that we knew that we had all the
21 supplies on hand to make that move with the HESCOs and
22 barbed wire and everything else we wanted up there.

23  LtCol (p)3). (b)6 You mentioned supplies moving up via slings, were
24 there ground--was ground LOC used to move any supplies
25 up?

26  MAJ [)@3), b)6) Yes, sir.
27 LtColp)@3), (b)6): Do you recall which day?

28 MAJ[©L)3). (b)6) I think there were ground supplies moved when
29 Lieutenant Brostrom initially occupied----

30 LtCol b)(3), (b)(6F Moved up with him?

31 MAJ ((b)(3), (b)(6) Yes or it was the following day, I don’t recall.
32 But I know we had jingle trucks that moved large
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MAJ |(b)(3), (b)(6)

majority of the stuff by ground up there, to include
sling loads of supplies.

LtCol (b)3), (b)®6 Go back one second on Wanat itself. When you

were looking at all the different places you could
possibly put a COP up in the Waygal, did you consider
any other locations further south, closing Blessing?
And then why did you ultimately choose Wanat?

Wanat, sir, because it was located next to the
District Center for that part of Nuristan. There
wasn’t anything else or any other population--I mean,
this road--it’s like driving down and road and you'’ve
got mountains on both sides, I mean we had no place to
go. Just very narrow valley going up there, so the
valley opened up and you know over those however many
decades or what have you, you know, that District
Center was established to where Afghans would have
their bazaar and all that. If there was a better
location, sir, we would have put it there. But it was
all about connecting--and our operations to the
population, something that Bella didn’t do for us.

LtCol (b)@3), (b)(6 Now after the platoon got up to Wanat, were you

aware of any issues they had with water, shortage of
water? If they did have a shortage, how would you
have known about it?

MAJ [(b)3), (0)6) } Through the Company XO to the S4 and to the S4 to

myself and then from the Company directly. We could
have easily assembled an element to go up there and
resupply or through his Company or the platoon that he
had back could have resupplied it by ground. Also I
know there was water on site. There was a plan to use
the well water that was there with iodine tablets on
site; that was kind of the contingency as well. I
don’t recall how much water they initially flew up
there or moved by ground to get established.

LtCol (b)3), (b)(6 Do you recall the use of well water with iodine

was part of the planned water supply?
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MAJ (b)(3), (b)(6) I know that was an option, obviously the bottled
water was the first course of action. But if they
were completely bone-dry by the time we could get a--I
don’'t recall -- they were low on water but not out of
water.

LtCol (b)3), (b)6 Do you know what it takes for Afghan well-water,
how much iodine it takes to back it----

MAJ [(0)3). (0)6) |2 Probably the same frequency as regular iodine
pills.

LtCol {)3), (b)6) Do you ever recall any issues they had with fuel
up at Wanat?

MAJ [(b)@3). (b)6) J2 I think we probably sling loaded them up a LTC
blivet of fuel, just 500 gallons, but I don’t think T

specifically remember Captain |p)s) (b)6)| €VET coming to me
and saying, “Hey. Sir, I have no fuel.”

LtCol (p)A3). (b)6)s Who would have put that sling, that blivit, on
the sling? Who put that package together?

MAJ |b)3), (b)6)[* The Company XO.

LtCol (b)3), (b)6 Were you aware of any issues with the ability to
transfer that fuel out of the blivit?

MAJ (b)(3), (b)(6)|* Oh wait, you mean to physically move it from the
blivit?

LtCol (b)3), (b)6 To the vehicles?

MAJ | (b)(3), (b)(6) Yeah, I mean if they--you can either gravity feed

it or as a pump that goes with it. I mean these --
we’ve been using that same type system that they had
up at Bella, that same Platoon used up at Bella. So,
if you’re telling me that we flew a blivit up there
and they didn’t have any of the other equipment to be
able to download fuel, then that’s an issue that
should have been probably PCI’‘d before they moved out.
That, to me, wouldn’t have been a Battalion level like
inspection. You know, that’s something you expect the
company to kind of take care of.
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LtCol (b)@3), (b)(6 So building the sling, the sling loads down at--
who is that?

MAJ ((b)(3), (b)(6) The sling loads were built by my riggers and some
Afghan local labors that we had contracted to do that.
They physically--my guys would build them and have
them prepped on HLZ ready for them to be flown out as
needed.

LtCol )@, k)6  Now, would the Company come over and take a look
and say, “Yeah, this is what we needed,” before they -

MAJ {b)3). (b)6)|: Well, it was up to the Company to bring down
whatever supplies they needed or to pull and say,
“Hey, this is what we need moved.”

LtCol (p)@3), (b)6 So the Company would physically bring it down to
the HLZ?

MAJ (b)(3), (b)(6) ¢ Yeah, if they needed something moved up there or
if it was somebody duffle bag or whatever, they needed
flown up there, then they would get it in, get it in
there or then they would work with Captain [ (b)@) (b)e)
initially if that was done. Those sling loads were -
and what was flown out is very carefully coordinated
with the companies. So, if they needed 120 rounds,
then we would send them up 120 rounds with their
assets. What was flown out to Wanat was very
carefully coordinated with the Company. The Company
got a significant vote. It’s kind of their plan to
resupply themselves using our assets to push it to
them. But if they’re out of water, I can’t do
anything about it until they tell me. I don’t ever
recall them saying they couldn’t download fuel, they
were like black on water, or they were black on ammo,
certainly after the fire fight they--that’s when we
pushed a bunch of more ammo up there. You know, and
again, the Company Commander and the XO and First
Sergeant--I'm not going to go down there and--yeah,
I’'11l spot check, but it’s not something--you know,
that’s kind of Company business. We made sure we had
the assets readily available at Blessing and then
provided the assets for them to move it. Largely from
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there, that operation is kind of handed off to them.
We kind of see to it, that it’s done to standard.

LtCol (: Touching back on that civilian construction
equipment, heavy equipment that was delayed. Did you
take any personal action once you learned that the
Afghan drivers didn’t want to go up?

MAJ [b)3), (b)6) [ We got with Captain (p)@) (b)6)and we talked to the
Joint Contracting Offices, I remember, and tried to
leverage the contract, and eventually, he started
going up there.

LtCol (p)@), (b)6 Do you recall the delay? Was it a couple hours;
was it a couple days between when he was suppose to be
up there?

MAJ |(b)(3), (b)(6) 2 It was about a day. I don’'t remember. Captain
®@3), byg did he tell you anything about that? Did he
mention that?

LtCol h)3), (b)6) We haven’t spoken to Captaing)s) b)dyet.
MAJ (b)(3), (b)(6)| Oh, you haven’t, okay.

LtCol (b)3), (b)6): Supplies, were you aware of any issue with
supplies needed to build the COP, not having them up
there at Wanat?

MAJ |(b)(3). (b)(6) No, sir.

LtCol @) byer  And that would have come to you via your S-4, if
there were?

MAJ [b)3), b)6)k And the engineer. Like, they would have said,
“Sir, we can’t build Wanat. There’s no way we can do
it, because I don’t have the HESCOs.” Realize, sir,

we had started, because we had been planning on moving
to Wanat, we had started moving supplies and staging
that stuff at Blessing for many, many weeks prior. So
we were just sitting on it, waiting to move.

LtColp)@3), (b)6): If on the--say on the 16 of July, two days after
the platoon went up--a day and half the platoon went
up and you had received word that they were short on
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1 water, what would be a time for you to actually start
ground moving up to that--did you have jingle trucks

3 standing by on contract?
4 MAJ [b)3), b6k No, sir. Yeah, I mean, we could have moved it up
5 individually, probably, by Hilux. I mean that’s how
we got water re-supply up to; again, I'd have to ask
[Brown |7 Captain | p)3), b)e) | or I'd Captain()3). ()6l We should of
still had that contract available so we could have
9 just loaded and easily driven it up there. And,
10 again, if the Company XO was told from Sergeantdﬁ@f@ﬁm Wmm6|
11 or Lieutenant Brostrom, “Hey, we need more water,”
12 then if the Company, you know, needed more water,
13 then--Captaing)s), )@ I would expect him to come to me
14 and say, “Hey, sir, I need help with this.” And, we
15 would then gin up a plan to either send up whatever
16 other ground assets or if he could do it on his own,
17 great or we would still need to coordinate the route
18 clearance package, the RCP, and kind of clear the
19 route before he went up there and if we had any Shadow
20 available, although we couldn’t fly Shadow up there or
21 any other ISR platform, you know--I never recalled any
22 like, “Oh, my God, we’re out of water.”

[ Beta 23 LtCol (b)3). (b)6 Had you--in addition to ground, could you have

24 sought air?

25 MAJ |1)3), (b)6) Yeah, we could have, sir. We could have probably
26 put in--you know, we had very good rapport--the issue
27 would have been getting the Apaches cause the Apaches
28 were the -- like, I could have probably brought in a
29 Blackhawk full of water. Just load in there and could
30 have dumped it out or even a sling load, just run it
31 up there and be done. I would have needed aerial
32 escort to do that, which if the aircraft supporting a
33 TIC, active TIC that was ongoing, or their blade hours
34 or goggle hours that they had at night--sometimes it
35 seemed very hard to pull out of a hat, they had to be
36 more of a deliberate planning and execution so that
37 the aviation assets could anticipate it. Like
38 sometimes, we wouldn’t highjack an aircraft, but if we
39 had a need and we would go through the aviation
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1 Battalion TOC--and say if we had a kid we had to move
2 on emergency leave and we had a Blackhawk that was
3 flying to the East of us, along the Konar River, and
4 you happen to have an--basically you had the correct
5 aircraft, attack aircraft combination that could come
6 down the Pesh River and come into Blessing, then we
7 would make a quick call and figure out, “Hey, I've got
8 this kid who needs to move out on emergency leave, can
9 you divert him?” Then they’d get word and the bird
10 would bring him in, put the kid on there, and be done.
11 But that generally, though, had to be within like a
12 two hour--we had to know if there was an aircraft that
13 was flying out of one of the other sectors. We would
14 have to kind of research that and figure it out, talk
15 to the Brigade TOC, and say, “Hey, do you have any
16 visibility on any aircraft that could come in here and
17 help me?” But, yeah, we were able to leverage
18 aircraft when we needed to; wasn’t easy. The last
[ Gray | 19 time I got involved and Major got involved.
20 LtCol ()3), (b6l Do you recall--you talk about threat indicators
21 for Wanat. What was your sense? Was there any hint of
22 SIGINT that an enemy force was gathering or an attack
23 was likely?
24 MAJ (b)3). b)6)]: Sir, not on the scale the attack and how it
25 happened. I’'d have to have you refer to Captaim
MZG (b)(3), (b)(6) who was Rock 2's Intel Officer. He had the
27 proximity to all the HUMINT, you know, he and his
28 analyst would monitor the SIGINT as well. But we had
29 no real indicators that there was anything planned as
| Oscar__BO it happened; and, again, I know Ccaptaind)@). b@basically
31 assumed, as I recall, that--I'm not trying to put
32 words in his mouth, but as I recall, he--you know,
33 “Oh, you will be attacked.” You know, as I said, they
34 all say we’re going to be attacked, but okay, probably
35 maybe an RPG or two and some mortars or something,
36 okay, got it, but nothing like an all out assault.
37 LtColl@), myel Was that the level of threat that you would
38 anticipate, personally, about what happened?
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MAJ [b)(3), (b)(6)[e Uh-mm, which was in line with the enemy had
behaving, patterns of life he had exhibited up to this
point.

LtCol (b)@3), (b)6) Do you recall any point Captainp|s) p)proming to you

and saying, “Sir, they’re going to get hit tomorrow?”

MAJ |(b)(3), (b)(6) He would have gone to the S3 or the Commander
himself. I would have been probably part of that,
part of that conversation as well, but I don’t recall
that.

LtGen Natonski: Do you recall what the most dangerous course
of action was from the enemy?

MAJ [(b)3), (b)(6) k It was exactly as it happened, sir.

LtCol ha. mef  Well, as part of your planning, or the
Battalion’s planning ----

MAJ |(b)(3), (b)(6) Probably, sir, a suicide bomber or something like
that thrown in there.

LtGen Natonski: Was it the same as the CONOP?

MAJ |(b)3), (b)(®6) Sir, I'd have to go back and look at the CONOP
slides. I know there was the--with the concern up at
Bella, umm--“Most dangerous AAF are already in
position in anticipation coalition forces moving to
Wanat; broken down into small groups. They have
already retrieved their weapons and ammunition from
their forward caches; ambush south of--ambush south of
Wanat, has already established. Heavy weapons
position established from western side. AF had
established positions from within the bazaar in Wanat,

can engage in coalition from those positions.” But
the most logical one----

LtGen Natonski: Most likely?

MAJ | (b)(3), (b)(6) Most likely and logical, was that they would
continue to observe and alert other--over the ICOM
radios. Once conditions were met for them, then they
would----
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LtGen Natonski: Wwhat happened at the Ranch House?

MAJ [(0)3). (0)6) |2 Sir, that was a deliberately planned attack to
overtake, attempt to overtake that position. There
was collusion with the ASG that we had at that
location and partnering Afghan to Afghan for that
attack. Had the platoon at the time not improved the
defenses as they had been, it would have been much
worse. We were fortunate that the A-10’'s arrived when
they did to provide the close air support, thwart the
enemy on that location.

LtCol (pb)@3), (b)6 Was Honacker-Miracle -

MAJ We very well knew--you know, the enemy there is
not dumb. They’re very calculating and they’'re very
patient. And what we realized after we captured video
after the Ranch House attack, that they were very
deliberately planning how they were going to assault
through the drawings they had, you know, as they
briefed the plan, as they recorded it, how they were
going attack. And that was something after that
August 227¢, after we recovered that video, we
realized--that, wow, they’re much more savvy, more
deliberate in planning. Whether they did something

for Wanat, was probabli likely.

LtGen Natonski: Captaim|s), p)lnever mentioned anything to you
about potential enemy attack?

MAJ |(b)(3), (b)(6) s No, sir, not to me. Not to me directly, "“Sir,
I'm telling you right now, we’re going to get
attacked.” No, he never did that.

LtGen Natonski: He didn’t ask for any additional ISR, to
you?

MAJ (b)(3), (b)(6)] Not to me, sir, he would have gone to the Three;

Major k@)L (o)e)l. I know you’re going to interview next
week.

LtCol (b)@3), (b)6): Was Honacker-Miracle attacked shortly after its
establishment?
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MAJ |(b)3), (b)) [* That was always getting attacked, sir. I
wouldn’t be surprised--I’‘d have to go back, sir, and
check logs or ask Captain I don’t remember.
I would probably say, yes.

LtCol

MAJ Beckno: All our new positions that we tried to set up,
they always tried to get it attacked, but it was
never--again, I guess what I’'m trying to paint the
picture of it was never to the scale and scope of what
happened at Wanat. It was all like probing, testing
our defenses that kind of thing.

LtCol (b)3), (b)6 Part of your planning for ISR coverage for
Operation Rock Move, do you recall that being an item
of discussion during planning?

MAJ [(b)(3), (b)6) [ Sir, I would ask you to ask Major()a) (b)6 .

LtCol (b)@3), (b)(6) You didn’t participate in the ISR bit? Do you
recall any time after the unit was up in Wanat, there
was concerned that ISR get pulled?

MAJ [(b)(3), (b)6) [ I know that that’s been a point of discussion and
a point of friction as far as this investigation. We
certainly would have loved to have had----

LtCol (b)@3), (b)6) How about the time though when you were in the
Battalion TOC?

Do you recall as part of -

MAJ [b)3), (b)(6)]s Yeah, that was, you know, a significant emotional
event. However, we all knew because we had dealt with
it for so many months that ISR an Pred was the only
thing that could support us that that was a--centrally
a strategic asset that was always being used to cover
all other kinds of lines and it may have been diverted
for another TIC or, you know, to support other combat
operations. Again, at the time, we were--there
weren’t the indications that -

LtCol (b)3), ()6 Going into Operation Rock Move, how many days of
coverage did you think you needed before you had
sufficient defensive perimeter established?
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MAJ |(b)(3), (b)(®6) s Into Wanat, sir? Again, I’'d have to ask you to
ask the S3. But ideally, we’d probably want, would
have wanted at least a few days, both before and
after. But, it would be a pipe dream to have that
kind of asset available. Just wasn’t going to happen.
Now, if Shadow could have flown up in there, that
would have been--because that’s a Brigade asset, that
would have given us a lot more flexibility, but,
again, the terrain. Just like our only real option
was to occupy that piece of land at Wanat because
there was nothing else available. We couldn’t get
Shadow up there and Shadow was our workhorse because
Pred was such a valuable, very valuable--wasn’'t always
available asset.

LtCol (b)a3), (b)6} What was your understanding that on D-plus what
day would the HESCOs be up in Wanat, filled and up
before the operation started? Was it going to be week
eight, was it going to be week one, the HESCOs were
going to be filled?

MAJ |(b)(3), (b)(6) s No, but those HESCOs should have been filled
within the first week at the latest. I know the
immediate priority was to establish sand bag level
defenses, you know, it was--again, the end state was
you had a combat outpost, the initial occupation was
what was termed a “vehicular patrol base,” very
austere.

LECol (h)3), (b)6): What is a vehicle patrol base?

MAJ [1)3), (b)6) Well, again, as Brostrom moved up there, he just
had his vehicles, his heavy weapons, he occupied
places where he could defend from and then began to
position his Soldiers at top side and £ill sandbags
and sectors of fire, very traditional infantry defense
of that position for his platoon.

LtGen Natonski: Can a vehicle patrol base pickup and leave?
MAJ (b)(3), (b)®6)|s Yes, sir.
LtGen Natonski: So as soon as the reinforcements came, via

CH-47's, did it cease being a vehicle patrol base?
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MAJ (b)3), (b)6)[: No, sir. Again, it would still remain that.

LtGen Natonski: and the 24 additional ANA platoon, engineers
with a bobcat, is still a vehicle patrol base?

MAJ |b)@3), (b)6)[* Yes, sir. I would classify it as that; yes, sir.
Now, of course, as you bring the assets and you grow
your footprint----

LtGen Natonski: So, you just said a vehicle patrol could
pack up and leave. SO they’'d leave all of those
troops that flew in?

MAJ No, sir. It was not an established and
completely mature COP. We know that.

LtGen Natonski: It was a COP under construction or was it,
in your mind, a vehicle patrol base?

MAJ (b)(3), (b)©6)2 Sir, it was still--it was occupied as a vehicular
patrol base.

LtGen Natonski: Grant it, on the 8™ of July, that’s what
went up there.

MAJ [b)3). (b)6)]: Yes, sir. And then as we began to push more
resources--I don’t know that there is a term, sir, to
clarify that middle ground from when you initially
occupy an area then begin to build on it----

LtGen Natonski: What is a COP?

MAJ |(b)(3), (b)(6) ----and at that point in time were you call it a
combat outpost.

LtGen Natonski: What is a COP?

MAJ |(b)(3), (b)(6) Sir, it’s basically a platoon-sized defensible
perimeter.

LtGen Natonski: I think it’s defined in your combat----

MAJ [b)3), (b)6)]: Combat Operations Order and that’s according to--
my understanding.
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LtGen Natonski: The reason being is there has been some

discussion about what it was in the investigation.

Whether it was a COP? Well, sir, I think it was
initially intended to be established as a VPB.

MAJ (b)), (b)(6)

LtGen Natonski: I will grant you that when Lieutenant
Brostrom set up that morning or early morning on the
8t® that’s all he had, were five vehicles.

MAJ (b)3), (b)(6)|s Yes, sir.

LtGen Natonski: But, within a day, he had several lifts.

Oh, yes, sir. He was not there flapping for very

He moved up at night.

MAJ |b)@3), (b)(6) ?
long.

LtGen Natonski: What was it, on the morning of the 13*®, was
it still a vehicle patrcl base?

MAJ [6)3). (0)6) |

LtGen Natonski: There is no doctrinal term or definition for
vehicle patrol base.

Established a COP----

Sir, it was certainly moving toward being a COP,
as the intent defines it here, sir.

MAJ ((b)(3), (b)(6)
yes,

LtGen Natonski:

MAJ (b)(3), (b)(6)]s At the time of the attack, did they have fighting
positions, yes. The force protection walls were being
built, bunkers not yet, OPs--continuing to improve
those.

I just want to make sure----

LtGen Natonski: It was essentially a COP under construction?

MAJ |(b)(3), (b)(6) |2 Yes, sir. I would agree to that.
intended the end state to be a COP.

We always

LtGen Natonski: And that’s important to note.
intended to be a vehicle patrol base?

It was never

MAJ ((b)3), (b)(6) |2 No, we knew, sir, for initial occupation, if

you’re going to go up and cease this thing and----

LtGen Natonski: And pay the owners to do that?
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MAJ (b)3), (b)6)]2 Sir, I don’t recall like initial payments as part
of it. I know that that was all done kind of
transparency with the platoons.

LtGen Natonski: It was all the negotiations for that piece
of property?

MAJ |(b)(3), (b)(6) Yes, sir, and the CREST Team and all that stuff,
yes, sir.

LtGen Natonski: I mean you wouldn’t do that for a vehicle
patrol base in Wanat?

MAJ [(b)(3), (b)(®6) |2 No, you’d just kind of occupy, occupy by force.
LtGen Natonski: Set down when you leave----
MAJ |(b)3), (b)(6) And that’s kind of what they did that morning,

sir. Although, they occupied it by force, but it
already had been coordinated that we were coming there

anyway .
LtCol R)B). (b)e): Do you recall a--conducting----

MAJ (b)3), (b)6)|3 Typically, sir, I guess to further define this.
A vehicular patrol base, sir, was a term that was used
for a position that did not have the HESCOs or even
concertina wire to establish a perimeter.

LtGen Natonski: Well, you could use concertina wire at a
vehicle patrol base and put it out----

MAJ ((b)3), (b)(6) ¢ You could, kind of around you, yes, sir. But not
to the--not triple strand, you know, staked down, that
kind of deal, it was very austere.

LtGen Natonski: In my mind, the vehicle patrol base was
something that you pick up and leave as quickly as you
can.

MAJ |(b)@3), (b)6) f2 Yes, sir, that’s correct, that’s correct, and

that’s how they were used. That’s certainly how 1-32
when they initially went into Konar, they had VPBs all
over the place.
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LtGen Natonski: But once, again, one of our task is to
determine whether the 15-6 was right in calling it a
vehicle patrol base at the time of the attack.

MAJ |(b)3), (b)®6) |2 U-mm, I would, sir, if it does--your definition
of that is that it was in--under construction.

LtCol (b)@3), (b)6): Did you participate in conducting risk assessment
for CONOP Rock Move?

MAJ |(b)(3), (b)(6) That was largely the S3 and the Commander. I
would review it, but I was not--it’s not like I sat
down with the other two and we deliberated about the
risk that was done largely by the 3 and the Commander.
I wasn’'t too involved in that.

LtCol (p)3), (b)6)e So, did they identify the risk and were--used
something to mitigate that risk, would you be aware
of?

MAJ |(b)3), (b)(6)]s Yes, sir.

LtCol (b)3), (b)©6 Do you recall any mitigation?

MAJ [b)3), (b)(6) Like ISR, moving at night, the way we sequence
the aircraft or moving Bella and the aircraft to surge
onto Wanat, you know, that was all--I was involved
with that, that’s all risk mitigation since you’re not
leaving that platoon out there hanging, pushing assets

to them.
LtCol (b)@3), (b)6 Would you consider the addition of an ANA force

as a risk mitigator?

MAJ They had one.

LtCol (b)@3), (b)6f What was your experience on the value on an ANA
unit?

MAJ [b)3), (b)6) 2 ANA are actually pretty capable. We had two ANA

Kandacks in AO Rock, one in the East and one with us
at Blessing.

LtCol p)3), (b)6) A Kandack is that a platoon or company?
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MAJ Battalion. And the Kandack Headquarters was at

Blessing with us. We had a joint TOC--that we kind of
added their own little TOC that was kind of built up
to ours, plugged into ours. Yeah, I mean, we worked
very closely with the ANA and had enough confidence in
them. They weren’t incompetent. They had been
trained, they had been working for us for a long time.
They actually add some stability. Normally, they
would rotate the Kandacks out pretty frequently, but
these Afghans showed some capability. And we knew
that having Afghans laid out was all part of the
partnership. We weren’t going to just tell them to go
up there and set it up. It was our mission to do it
down--partnered with us to help us talk with the
locals or whatever.

LtCol b)3) b)d:  Somewhere around the 4 of July there was an

incident up a little further north of Wanat with some
Apache’s that struck a couple of trucks. Do you
recall the atmospheres in the valley at that
particular point?

b)(3), (b)(6) Sir, I was with General Milley at the Korengal

Outpost when that attack happened. I do not--again
that would be--I would only get sound bites. The S2,
Captair@b@nd his analyst were the guys that could
better answer that question, and how any kind of up
ticks or areas of interest he had with any intel
picture would always be disseminated. Plus he would,
when we would do our nightly BUBs, he would always
talk about the enemy to all the commanders on that
were able to connect, and we would discuss those items
in detail. And the commanders would often further
refine, hey this is what I think is going on, and
those adjustments would be made, since commanders on
the ground were ultimately the field sensors of the
intel.

LEtCol (b)3), (b)6 Do you recall was there any modification to

Operation Rock Move based on what had happened up
north on 4 July 2008? Did dates slide to the right or
did additional mitigating steps taken?
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1 MAJ Beckno: Not that I recall sir.

2 LtCol )-. At some point after the battle, the decision was
3 made to withdraw from Wanat. Did you participate in
4 discussions leading up to that decision?
5 MAJ Beckno: Sir, that was largely commanders only, so really
6 [ Diamond | from Colonel [()@E), p)E) ], Colonel to General| Magenta |
7 Milley and General Schloesser making the ultimate
8 decision. That was all handled by commanders. I was
9 just on the periphery, and there was a lot of emotion
10 as to whether we should stay or go, but when the
11 decision was made to pull off, roger out, so we
12 synched there and did it all in reverse, and slung out
13 all the damaged trucks and everything else that had
14 been shot up, all the equipment, did our best to
15 police that battle field, and for our purposes leave
16 it as clean as we could, not like we were doing a
17 police call out there, but we tried to--the vehicle
18 had been completely--that was hit that had a TOW on
19 it, that had been completely burned to the frame and
20 the four rims and the wheels. There was nothing left
21 of that. So back to your very first question, what do
22 I do as the X0, I would be responsible as well for
23 helping to work the investigations for accounting all
24 the equipment, because the Army still expects us to
25 account for that equipment, it’s not just written off.
26 So, as part of the 15-6, all the equipment that had
27 been destroyed or weapons that have been shot up or
28 that are no longer serviceable, all that had to be
29 accounted for. And the stuff that wasn’t then it was,
30 that was annotated and then kind of written off. So
31 that was that whole process.

32 LtcCol Did you get a chance to physically inspect those
33 weapons?

34  MAJ ((b)?3), (b)6): The ones that were shot up, no, sir.

35 LtCol (b)3) (b)6} Where you aware of any weapons that came back as
36 not working that were not shot up?
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MAJ |(b)(3), (b)(6)|2 Yeah, I am aware, but again it is all second hand

what I have been told, not first hand. I am aware
they had some issues but it was only because the
weapons had been fired so much, you know they
basically, the weapons broke down just do to the
extreme intensity that they were being employed, not
due to a failure of us or that platoon going up there
with weapons that were MNC to begin with. I mean that
just would have been counter intuitive to anything we
had been doing, and I know that platoon leader would
have hopefully known better than to do something like
that. I think based off the fire fight and the
conditions that occurred, it is probably expected
you’re going to have some weapons break, go down. We
had, it is how close the enemy was, literally there
were bullets shot through weapons that we were
shooting back at, shooting back with.

LtCol (b)(3), (b)(6) When you mentioned some emotion with the decision

to withdraw from Wanat. What were your personal
thoughts?

MAJ |(b)(3), (b)(6) You know, sir, as I look back on it, emotionally

it would have been like you know what we need to go up
there and clean house, but looking at it from a larger
standpoint, it’s like okay, how are we going to do
that? We just at the time with the TOA and everything
else going on didn’t have a force to be able to go up
in there and like clear the whole valley out.
Something like what we did, what we call Operation
Rock Avalanche, that we did in the Korengal Valley and
the ChoKape Valleys, was doing a deliberate five day
battalion CONOP with company’s on the move to clear
out enemy pockets throughout that whole valley.

That’s you know something we didn’t have the ability
to do. You know, it was the right decision, it needed
to be made, and we Soldiered on. I don’t know if
anybody has gone up there since then, but I'm sure,
again Afghans have very long view of time, but there
is nothing that prevents any military unit from going
up there and establishing a foot hold and connecting
that population to the rest of Afghanistan.
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LtCol (b)3), (b)) On the 12*® of July, it was important to be in

Wanat to make it up there. On the 15" of July
something changed. You described why it was no longer
important to be up there?

MAJ |(b)(3), (b)(6)]s Well, I think it was as a lesson to the Afghans,

that if you’re going to collude and be a part of the
problem, then we will deal with you later. So it was
evident with all the BDA and the weapons that were
found and the ANP that were involved, the district
sub-governor getting arrested, there was clearly
internal involvement of the Afghans that we had had
Shuras with and sat across from and had agreements
with, that they had a very different view and chose a
different course of action, so it was like, “You know
what, fuck you, we’re out of here.” If in time, you
know there is still the ability to go up there and
that’s still the intent of the commanders there now,
to connect them with the population, there’s probably
still some value to that.

LtCol (b)3), (b)® Did you think before going up there on the 8t of
July, that you could connect that population?
MAJ |b)@3), (b)(6)2 Yeah, we had every intent; we were very

optimistic that Wanat was the way to go and would help
bring stability and prosperity to that valley. And it
was really emotionally disappointing, primarily due to
the loss of life that occurred, Americans dying
because, you know, these Afghans we’re only trying to
help that their government invited us to help for them
to turn their back on us. But, you know, that’s the
nature of insurgency and counter insurgency
operations. We lived it every day. You don’'t always
know who the enemy is and they always know who you
are. It’s a tough dynamic that commanders get paid to
make decisions and we do our best to resource the
requirement and try to meet the commander’s intent
based off the operation that needs to be done.

LtCol [n)@3), (b)6 Thank you. LTC(*)(3), (b)(@l Sigma_|
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LTC§)@3), b)® Understanding there was a lot of different things
going on within the Battalion at this time, would it
be fair to say that Rock Move was the main effort or
is that--was there a main effort in the Battalion?

That CONOP, if we had a CONOP, that was
sir.

sir.
ves,

MAJ |(b)3), (b)®)}s No,
the focus,

LTCw)@3), (b)) And you’re also going through the RIP/TOA process at
that time?

MAJ [(0)3). (b)6): We were but, you know, it was all nested. It’s
not like we--it’s not like we couldn’t do it, couldn’t
handle it. We were a very experienced Task Force and
had the right talent and leadership to be able to make
that happen.

LTC() Do you recall any instances where you had to make a
decision with respect to resources--we’ve either got
to resource this aspect of the RIP or we’ve got to
resource this aspect of the Wanat Operation?

MAJ |)(3), (b)(6)f I'll say, sir, those resources were synchronized
and when needed de-conflicted but there was never a
point where we couldn’t do both simultaneously.

LTCh)@3), (b)p) Okay.
MAJ ((b)3). (b)(6)

Or at least within a period of time, that one

could be supporting the other.

Kind of given the scale, you mentioned that Wanat was
probably going to be multi-week project before it got
to completion. Was there a method to track the
progress or maybe, asked another way, what was the
method to track the progress of the COP as a Battalion
Staff and for the Commander?

MAJ [)3), (b)6) It was through the task force engineer, sir, and
the engineers on the ground and that engineer’s
company commander would have been the primary guy I
would have gone to, the only button I would have
pushed and say, “Hey, where are we at?” Where are we
at to include with the company leadership as well.

Lrc ok
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LTC)@s), b)p) Is that something that would have briefed probably at
your BUBs or CUBs or whatever----

MAJ |(b)3), (b)6)f U-mm, or would of handled it as normal daily
business between the staff.

LTC®)3), (b)$) Was the plan--I know that we did a CONOP for the
actual move itself, but the engineer plan that we kind
of discussed a little bit ago that talked about kind
of phasing of the build, was that ever briefed? Do you
remember? Obviously, it had to be laid out somewhere,
but was the commander--do you recall anybody ever
sitting down with the commander and saying, “Okay,
phase one is,” or with you and the commander and the
staff, “Phase one is this, phase two is this,”
etcetera, etcetera?

MAJ |b)3), p)e)p I'd have to default to Major (b@E) ®)e) My initial
answer, I think though, would be, no. But I really,
sir, can’t recall. I know it wasn’t planned in a
vacuum.

LTCH)@3), k) Sure.

MAJ M: I just don’t recall where that link, where that
connection was made. I know it was done, because I
remember the Company Commander coming up--those guys
that were tasked to help us build that FOB. And they
may be internally had how they wanted to sequent
plywood; you know all that kind of engineer stuff----

LTCw)3), )6 Yes.

MAJ |(b)3), (b)6)[* I didn’t notice that being done.

LTCH)i). by Were you a part of a CONOP brief to Brigade or to
Division?

MAJ |(b)3), (b)(6) I sat in on it, yes, gir.

LTChH)@3), by So that aspect of it was not covered in it?

MAJ |(b)3), (b)(6) That was never liked briefed as far as ongoing
continuation of the building of the COP, vyes,
would have it had been. Like we never briefed

sir; nor
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LTC®)3), (b)(@)

MAJ |(b)(3), (b)(6)f

LTCHE). (1

MAJ

LTCH). o1

MAJ

LTC1)(3), (b)(®

MAJ |(b)3), (b)B)f

(b)), (b)(6)

(b)3), (b)(6)

Honacker-Miracle, anybody, we just used the resources
we had available, and that was clearly kind of
internal but the--I know though that there’s a lot of
interest though in the hard-huts that the CJTF’'s CJ8
was tasked to help us resource out of the Korengal
Outpost. I know when General Rodriguez would fly out
there, it wasn’t that often, but that was one of the
points of discussion.

You mentioned earlier that you thought the lack of the
heavy equipment, not being present, was not a
contributing factor for the attack. Could you explain
what you meant by that?

The attack would have happened if we had the
equipment up there regardless.

Okay. So, it’s not a question of whether or not that
might have helped mitigate some of the risk. With
respect with the attack itself, that would have still
gone on?

You know the defensive duffer’s grip that is a
lot what this whole attack early is like.

You said you weren’t really part of any discussion,
specifically about risk mitigation for Wanat. Was it
your sense that what the Company had there at Wanat
was fairly similar to the other COPs of that size?
other words, mortars, TOW vehicle, crew served
weapons, etcetera, do you feel like they had more or
they had less or they had about the same as everybody
else?

In

Sir, they had about the same; LRAS, they had an
LRAS there.

Was it common to use a TOW vehicle in that type of
situation or was that an additional----

No, sir, that TOW, and I put in my comments,
meaning it’s so not surprising--and, back to the
planning and the Ranch House, the enemy was smart

enough--they knew to take out the TOW and the 120

sir,
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first because those are our most casualty producing
weapons. And, that TOW was known by the local Afghans
as the “Finger of God”, because every time it got
fired, it was like God spoke. Had that first five man
team been identified and they had PID and they had
shot, we probably would have had the upper hand,
initially, with the TOW, if they saw it; they were up
on the West. But, you know, the boys didn’t have PID
of any weapon so they could have just been shepherds
that were making their way down to the valley,
whatever, so----

LTC#)3), b)§) You mentioned earlier on that a lot of times you would
be the guy that was clearing fires in the TOC. Were
you clearing fires for this particular fight or----

MAJ ((b)(3), (b)(6)|* Sir, I may have cleared some 155, but because the
Colonel was in there--I mean, I distinctly remember
getting woken up on the ICOM. The Colonel was already
on the TOC and there was already a flurry of activity.

LTC)@3), (b)) Right.

MAJ (b)@3), (b)6)fs If you listen to the tapes I primarily focused on

LTCG)) o1

the medevac. I was the one synchronizing that so then
Major () and the Colonel were the ones focusing on
the CAS and the Apaches. And I, undoubtedly, would
have been on the phone with Brigade trying to pull the
CCA, the attack aviation out of Jalalabad, you know,
the support, help support that. And then really the
Three would have been spinning up Chosen Company’s--
First Sergeant and they’re kind of--first QRF,
and then giving the warning order to the Battle
Company out of the Korengal and then telling Able
Company to get up and start moving to help reinforce.
But, I distinctly remember being focused on all the
movement of the casualties, synchronizing the medevac
aircraft, talking the dust off and that was my
contribution.

Do you remember any issues with respect to A2C2 and
clearance of fires or was it just pretty much ran
business as usual?
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MAJ | (b)(3), (b)(6)[2 Sir, that was business as usual. We were a well

oiled machine; that’s why I controlled the aircraft.
They would have de—conflicted——Captain()would have
de-conflicted the Apaches or we would have de-
conflicted them laterally or upon--for all the CAS
strikes and the artillery. And then I waited until
the airspace was cleared for the Apaches to be in
position to support the medevac going in.

LTCH)3). b)® And the Apache QRF, air weapons team response time,
was that about normal?
MAJ ((b)@3), (b)(®6)[2 About an hour; it’s about what it took getting

LTC)0). 0

out of Jalalabad.

That was not an unusual amount of time?

MAJ [(b)(3), (b)(6) No, sir.

LTCE)d) (o1f)

Okay.

MAJ |(b)3), (b)6)e That was not unusual. I will say after the

LTCHa). o1f)

Aranus ambush happened 9 November, we ended up
building a forward arming and refueling point at
Blessing and we had it completed by March. I'm so
glad we had that built, because the aircraft--instead
of flying all the way to Asadabad to refuel and rearm,
they could just come two minutes away and do it all at
Blessing.

So you had a wet FARP at Blessing?

MAJ |(b)(3), (b)6)f I had 70,000 thousand gallons and we built that

LTCH)E). o)f)

out of lessoned learned out of Aranus because those
aircraft had to go all the way back to Asadabad to
refuel and then come all the way back, in that limited
their station time. That was a huge--and that was
another thing, you asked what I was involved with,
that was kind of my forward thinking contribution to
try to help the task force fight better and resource
itself.

Last question; was there, in your estimation, any
distraction on the part of the Battalion staff with

54

000858



10

11
12

[rea] 2

14
15

[oscar 16

17

18
19

[res]

21
22
23
24

o] 2

26

27
28
29
30

[Rea] 3’

32
33
34

regard to the ongoing 15-6 that was being conducted
into the Apache strike on 4 July?

MAJ [ (b)3), (b)(6) No, sir.

LtGen Natonski: The Apaches, did someone have to hold the
Apaches well all of this forward fighting was going
on; do you recall?

MAJ |(b)3), (b)(6)[s Sir, I don’'t specifically recall, sir, but it
would not be unusual if we were rounds complete and
they were waiting on a splash to keep the Apaches off
site----

LtGen Natonski: I have no problem, I am just wondering if
you had heard that in the TOC that morning or----

MAJ |((b)(3), (b)(6) I know, sir, probably not but seconds after they
got on station, they were engaging targets, because
really they were able to provide the best effects for
Captaingys), pp) based off the close range where the
enemy was and what----

LtGen Natonski: But you wouldn’t want to bring them in when
there was artillery kind of----

MAJ |(b)(3), (b)6)[2 No, sir.

LtGen Natonski: Enemy atmospherics in the Waygal Valley, I
know we talked about it, we’ve had attacks on Bella
and Aranus, we’ve heard a number of people talk about
the Nuristanis, which occupied the Waygal.

MAJ |(b)(3), (b)(6)|2 Yes, sir, it is part of Nuristan and on the
border, it’s right on the Southern----

LtGen Natonski: Pretty much just South of Wanat, there was
a point in where the villages kind of turn hostile as
you drove up to Wanat, maybe four clicks North of
Bella. What was it about the Nuristanis?

MAJ |(b)3). (b)6)[: Sir, I actually went all the way up to Paroons,
Nuristan, it’s like being in the middle of the Rocky
Mountains, just crystal clear, pristine, it is a very
isolated ----
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LtGen Natonski: And the Afghan government wanted a position
established there; is that correct?

MAJ [(0)3). (b)6)k Well, right, there was some interest based off
Governor Nuristani, who actually, like, owns a chicken
shop or pizza place in California, you know, he'’s
very, kind of savvy with the American audience. He
wanted to try at his District Center to establish a
combat outpost, but under Colonel —and really
it was the PRT that was responsible Nuristan, that had
interest in trying to expand his sphere of influence
and be able to bring projects and stuff. But, with
Colonel [b)3) b6, I do remember there was flying of
weapons for the ANP, because that was something
Governor Nuristani--I mean I actually sat in on a
Shura with Governor Nuristani with Colonel , as
part of my battlefield circulation search--but, sir,
that’s a good question. I don’t know why, I think
those you interview were kind of all, at least the
two, Colonel and them, it was like something
different.

LtGen Natonski: The post that you had up the Waygal Valley,
Bella and Ranch House, they were there primarily for
interdiction because that was an infiltration route
where as the establishment of Wanat was now the full
COIN piece because that was the District Center?

MAJ (b)3), (b)(6)¢ Yes, sir. Bella there was no District Center.
LtGen Natonski: Now you mentioned the collusion of the

people in Wanat on the attack, could they have not
been forced or intimidated to----

MAJ |(b)(3), (b)(6) Absolutely.

LtGen Natonski: Okay .

MAJ Yes, sir. And that’s probably----
LtGen Natonski: I mean that was not the--the local

population in Iraqg many time could be intimidated,
threatened by insurgents very much I think the same
way .
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MAJ | (b)(3), (b)(6) Yes, sir.

LtGen Natonski: They just want peace.

MAJ [(b)@3). (b)(B)[s They just want to get on with their lives, yes,
sir.

LtGen Natonski: We talked about Wanat and the establishment

of the COP being a Battalion main effort. Was it also
the Brigade’s main effort, do you know?

MAJ |(b)(3), (b)(6)[2 Sir, I really don’t know. I would hope so, but I
realize the Brigade, perhaps their main effort may
have been--they were in the middle of doing a Brigade
TOA, so--this is just [p)@). 0)e)] talking, sir, perhaps
Colonel|[ m)3).ye) |view of things--doing the TOA with
Task Force Duke, may have been more of the main effort
than just our little COP. Does that make sense, sir?
I don’t know what he would say.

LtGen Natonski: Were there any other ongoing combat
operations in the 173*® Brigade’s area?

MAJ |(b)3), (b)6)[ Well, sir, there were--not deliberately CONOPS.
I would say--I don’t know, sir, if there were any
other----

LtGen Natonski: This was a deliberate CONOP as outlined in
the----

MAJ: It was. I don’t know, sir, if there were other
CONOPs ongoing in the Brigade. I do know though that
the Brigade’s focus, in my opinion, would have been
less so on Wanat establishment and more so on TOA with
the incoming Brigade or RIPing with the incoming
brigade.

LtGen Natonski: And the decision to establish Wanat was a
Battalion decision?

MAJ ((b)3), (b)(6) Oh, no, sir. Colonel | mb)@3) (b)e) |approved that.

LtGen Natonski: He approved it. But whose decision was it?
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MAJ |(b)(3), (b)(6) It was his decision. I mean we--sir, the

commanders as I understand----

LtGen Natonski: Whose decision? The Battalion? Who decided
we’re going to put a combat outpost in the Wanat?

MAJ |b)3), (b)6)|* It was Colonel ©)3), b)6) |recommendation that----

LtGen Natonski: That was approved by the Brigade?

MAJ [(b)3), (b)6)k That was approved by the Brigade Commander that

we move off Bella. And I know there’s been some fog
and haze over who said what and this and that. We had
always wanted to get off Bella. Colonel
wanted--that was discussed numerous times. It wasn’t-
-in the back of your question, sir, how we couldn’t
have moved earlier? It wasn’t within the resources at
the time, the timing, and Bella was pretty stable.
Again, it was a very quiet outpost for the
predominance of the deployment.

LtGen Natonski: But in the winter time because it did winter
over, what would they have done--what would you have
done if they had been attacked when the weather was---

MAJ |(b)(3), (b)(6)[: Sir, that was a huge risk. We would have been
screwed.
LtGen Natonski: Which is another reason why Wanat provided

you both surface and aviation to redeploy?

MAJ [0)@3), (b)6): Sir, Bella, it was very precarious up there.
And, again, we--they were loaded for bear with
supplies and ammo in the event they had to hold it
out, but that was--Bella made us all very nervous.
Particularly, and it made the pilots nervous because
they routinely would get shot at and sniped at flying
up into the valley.

LtCol (b)3), (b)6) Sir, if I may on that point?
LtGen Natonski: Yeah.
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LtCol (b)3), (b)6 From your statement, your transcript to CSI,

“Nobody at Brigade told us to move Bella. We moved it
because it just did make sense and because there was
indecision at the Brigade level. Colonel | (b)3) (b)®)
finally just decided to do it, and we executed it.”

The “indecision at Brigade”, can you explain that,
please?

MAJ |(b)(3), (b)(6) As you see in the copy, sir, I gave you, I struck

that out.

LtCol Okay .

MAJ |(b)3), (b)(6)[: Now, if we want to talk about that, it was my

impression, as throughout the deployment--you know,
our battle space was very dynamic, and there were
times where--and, again, I don’t know what the Brigade
Commander priorities were as far as individual combat
outpost and vehicular patrol bases, that’s stuff that
we inherited from 1-32. But we kind of came up with a
plan and that we briefed kind of the next 90 day plan
that Colonel Mthat involved moves and such as
part as our overall, what we thought and what Colonel
[‘©)3). b)) | thought we should do for our battle space to
make it better and help us support each other through
mutual supporting and to take it to the next level.
You know, it was frustrating at times. I think like
any Battalion staff or XO and the 3 always experience
frustration with the Brigade staff in every unit in
the Army that just happens. So, I think my comment
was there more directed at trying to get the Brigade
to basically endorse some of what we wanted to do
because we thought it was the right thing to do, but
always the decision wasn’t necessarily as prompt or
perhaps forthcoming as we at the Battalion level,
would have liked to have seen. That doesn’t mean
Colonel | ()3), (b)e) |didn’t make a decision or Colonel

b)3), (b)6) |didn’t make a decision that was just kind of
the dynamic at the time.
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LtGen Natonski: Getting back to the main effort. Because it
was your main effort and it required the approval of
the Brigade, you developed the CONOPS here that----

MAJ [(b){3), (b)®)2 Yes, sir.

LtGen Natonski: I think it covered the period of 8 to 10
July?

MAJ ((b)3), (b)(6)|2 Yes, sir.

LtGen Natonski: Which essential got everything up to Wanat

via helo by surface played out, I think with some of
the air support, fires, the whole nine yards----

MAJ |(b)3), (b)(6) For the movement off Bella, yes, sir.
LtGen Natonski: Yeah, it included the Bella piece, but I'm

specifically talking Wanat. I guess the question I
have is what guidance was there after the 10™" of July?
Okay, grant it there--we’re going to construct this
COP, and you mentioned there were schematics, but it’s
not in your CONOPS. Who was responsible for the
construction of the COP? Was it a staff sergeant
engineer who was assigned up there with his little
squad of engineers or was it Lieutenant Brostrom or
was it the Battalion? When was the RIP going to be
effected with, I guess, 1-26? What happened after
they got there? You plopped them down, but then,
what’s next? I mean, okay, to fortify your position?
This is your Battalion’s main effort, okay. What
happens after the 10°8; you’re going to establish a COP
there? It didn’t seem, to me, like you laid out
anything in the concept there that took it beyond the
10*® of July. Was that the Company that was going to
do that? Did they have a written order? Did Brigade
ask that question? Did you know when the RIP was
going to take place with the incoming unit?

|__Gray |
MAJ |(b)(3), (b)6)f Sir, those are--Maj orworked the RIP plan

and synchronized that, but to answer your question, I
do not know the hard date that Wanat was to have 1-26
Soldiers occupying that footprint and when Task Force
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Rock Soldiers would be out of there. I don’t know--if
we TOA'd on 30 July when they----

LtGen Natonski: on the 3% of July?

MAJ [(0)3), (b)(6)]: 30 July, sir.

LtGen Natonski: Oh, 30 July, okay.

MAJ | (b)(3), (b)(6) 30 July, sir, is when we TOA’d, so somewhere

within that period of time, probably, my guess would
have been between the 20 and 25" 1-26 would have
occupied----

LtGen Natonski: I think we had some dates--Lieutenant--
seemed to know some dates.

MAJ | (b)(3), (b)(6) |t But, sir, you’re right. I mean there was no
additional--in the briefing that you’ve seen and the
CONOP planning----

LtGen Natonski: Normally we phase type--phase our
operations, you know, movement, the main effort which
I think was the establishment of the COP and then
whatever is going to happen after you’ve established

b 5 o4
MAJ [(b)(3), (b)(6)|2 Yes, sir.
LtGen Natonski: Then the piece, well, we’re going to engage

the local populace and the ANP, so this is pretty
grandiose plan which we’re going to over to one--the
1-62d or 1-62, but they don’t have anything to pick up
and read as to what the future pertains. It just
seems to me we kind of cut that short--was that
because of the RIP/TOA, we just kind of got lost in
that or is it just, you know, someone was worried
about what happened after the 10", I guess.

MAJ : Yes, sir. We all were and that’s why there was
the sense of urgency to get Wanat established as best
we could so 1-26 wouldn’t be burdened with the initial
establishment of that position such that all the
resources that were laid on with the engineering unit
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could then start flowing in, could began to, you know,
improve it per the 17 week plan.

Well, sir, back to your other question. We considered
at the Battalion level, it being a--although it was
the Battalion main effort, that Company--it was that
Company’s mission to establish that combat outpost.

LtGen Natonski: The engineers, you had, I guess, a squad
with a bobcat?

MAJ ((b)(3), (b)(6) It was about a squad, yes, sir.

LtGen Natonski: It seems to me that you could have used more
engineers. We talked a little bit about this
yesterday.

MAJ |(b)(3), (b)(6) In hindsight, yes, sir.

LtGen Natonski: Now, there’s A Company Special Troops, which

is a brigade engineer unit, I guess, but I think they
had already RIP’'d out at that point?

MAJ |(b)(3), (b)(6)[2 Potentially, yes, sir. The STB, I think they
were the first to TOA at the Brigade level. I’'m not
sure, sir.

LtGen Natonski: Plus, I believe they had battle space?
MAJ |(b)3), (b)(6)[s They did, they had Nanala or Nangahar.
LtGen Natonski: So how much engineer support did they

provide to the Brigade or to Task Force Rock?

MAJ |((b)3), (b)(6) When they were--you know, during the deployment,
sir, they--that was my kind of habitual engineer
support, was the platoon that came out of that unit
and then we were augmented with the direct support----

LtGen Natonski: But you didn’t have that platoon when Wanat
was established?

MAJ [b)3), (b)6)s No, sir; that was the direct support company.
LtGen Natonski: That came out of Charlie--Charlie something,
62792
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1 MAJ |b)3), (b)6) Engineers, yes, sir.

2 LtGen Natonski: Yeah. And, of course, it sounds like--and
they were part of the 101°%, which was not RIPing at
4 the time?
S  MAJ |b)@3), (0b)6): No, sir. They had been there, been around---
6 LtGen Natonski: They had been there since March, I think.

7  MAJ |(b)3). (b)6): Yes, sir. They had been on the ground--it
wasn’'t, it’s not like they were new with Task Force

9 Duke.
10 LtGen Natonski: And they had been in country, so----

11 MAJ |)3), b)6)f Yes, sir. They were all acclimatized and----
12 LtGen Natonski: And they, I guess, had done the survey?

13 MAJ |(b)@3), (b)6)|: Uh-mm, yes, sir. They were very familiar. They
14 had a lot of intellectual energy invested in this
15 plan.

16 LtCol (h)3) (b)6}) We had a staff sergeant at Wanat. The engineers
17 got there, I believe on the 9" of July. What engineer
18 came out to check on that COP, you know what I mean,
19 leadership?

20 MAJ |b)3), (b)6): Sir, I don’t think the company or the platoon

21 leader, whatever battlefield circulation they had
22 ongoing, I don’t know that--I'm not--I don’t think
23 they had gotten----
24 LtGen Natonski: This wasn’t much of a main effort for them I
25 guess.

26  MAJ [b)3), (b)6): Hard to say, sir, because they were--this again
27 was pretty routine mission for them.
28 LtGen Natonski: Now, you had a platoon of Soldiers, some
29 ANA--ANA platoon of 24, the engineers, plus the mortar
30 and the TOW, and their focus was, of course, building
31 this COP up in 100 plus degree temperatures and at the
32 same time providing force protection. Did the
33 Battalion ever consider maybe reinforcing them during
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the initial phase with another platoon so some troops
could be providing force protection while others could
be dedicated to the construction of this thing?

MAJ : Sir, I'm sure it was discussed and that’s a great
question for Captainps) by I am very confident--if
that’s what Captain(wanted, that’s what he would
have done and the Battalion would have found a way to
resource that.

LtGen Natonski: Okay. Now, he didn’'t get to the site until
the 1292

MAJ [(b)@3), (b)(B)fs Yes, sir.

LtGen Natonski: The day before the battle. So he had made

an assessment and decided then move to on the 8%, he
didn’t get there to four days later. It was also the

Battalion’s main effort. Did Colonel | (0b)3) (b)6) | make it

before the battle?

MAJ |1b)@3), (b)6)* I know, sir, he had been up there a week prior,
but I don’t think for the initial construction.

LtGen Natonski: He was there earlier?

MAJ |(b)3), (b)(®6) He was there earlier, yes, sir.

LtGen Natonski: So, in terms of noting----

MAJ |(b)(3), (b)(6) And, again, it was considered, sir, you know, a
company, a company operation supported with Battalion
assets as required.

LtGen Natonski: But that’s part of being a leader.
MAJ (b)3), (b)6)* Oh, absolutely, sir.
LtGen Natonski: I mean, you check on your subordinate units.

The recommendation to leave Wanat; what was the
Battalion’s recommendation whether to stay or leave?

rfﬁﬁﬁﬁ_w
MAJ |(b)3). (b)6)[2 Sir, I believe it was Colonel | (@3), b)6) |
recommendation to pull off.
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LtGen Natonski: And that was primarily because of the
reception that the platoon had received from the
locals? Why reward them with help, then, interaction
because of their collusion in the battle?

MAJ ((b)3), (b)6)f That, sir, I think could be a component of that
decision. I think it’s, well--the ability of 1-26 to
establish that----

LtGen Natonski: Did 1-26 have a play? Did they get into
these discussions? You mentioned that Colonel
| ©b)3), b)e) |had arrived, I think the day of the battle?

MAJ | (b)3), (b)) [? He did or the day before.
LtGen Natonski: What was his job?
MAJ |(b)(3), (b)(6)|2 He was the Battalion Commander.
LtGen Natonski: Okay, so he----
| Diamond |

MAJ | (b)(3), (b)(6) He was Colonel | @)3).(b)6) |counterpart. He was----
LtGen Natonski: So he’s the Lieutenant Colonel?

|__Citrus |
MAJ |(b)3), (b)@6)[s Yes, sir, Lieutenant Colonel, vyes, siz,H)3) (b)B)

(b)(3), (b)(6)
LtGen Natonski: So he obviously consulted over the next
couple of days with Colonel | p)@3) (b)6) |and----

MAJ |(b)@3), (b)®6)[s And immediately went out--because, again, he had

his overall Battalion that was flown in as well. So,
Wanat closure at the commander level just seemed to
make a lot of sense. “Okay, this is Wanat--this unit
is not ready to do this, so let’s just----“

LtGen Natonski: So that would have weighed in on any
decision by Colonel| p)@3) (b)6) | on the road ahead?

MAJ |(b){3), (b)(6): I think so, sir. You know, again, I was not part
of that decision, sir.

LtGen Natonski: Well, the decision we mention was the
Division Commander’s decision; that was just a
recommendation.
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MAJ |(b){3), (b)(6) Yes, sir. I know General Milley was on the
ground. I know he was there shortly after we arrived
and I think--I know he and Eagle Six were in
discussions, yes, sir.

LtGen Natonski: That’s all I got.

MG Perkins: You said one of your jobs was you worked a lot of
the engineer’s efforts and supervision in the task
force. Did you have any particular tool or tracking
method or whatever, because like you said, you work in
quality of life, force protection, etcetera, so there
were probably a lot of things going on; were you the
one that prioritized the engineer assets since they
were sort of high demand low density?

MAJ |(b)(3), (b)(6) I would, sir, but it was always in the context of
a larger Brigade priority. I’ll use winterization as
a____

MG Perkins: No, I understand, but what I'm saying, just were

you the guy that would have the situational awareness
in Task Force Rock, overall, of what is going on with
the engineers and sort of what’s next and everything?

MAJ | (b)(3), (b)(®) s Yes, sir. The 3 as well; I mean we worked hand
and hand with that.

MG Perkins: Lieutenant was your Battalion Engineer?
MAJ Yes, sir.

MG Perkins: He was on the Battalion staff?

MAJ : Yes, sir.

MG Perkins: And did he work for you or the 37

MAJ | (b)(3), (b)(6)|s He primarily worked for me, sir.
MG Perkins: Okay. How did you use Lieutenant |()3) (b)6)[?

MAJ: Sir, he was my task force engineer. He was my
second. I had a Lieutenant that was kind of for
the first part of the deployment, and then he was
pulled back to the STB.
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MG Perkins: Okay.

MAJ (b)3), (b)(6)| ¢ Lieutenant [b)3). ()6}, though was my route clearance

package platoon leader and he came on board to then to
be the task engineer, something I'm really not even
authorized, but Colonel| ()s3) )6 | was gracious enough
to give us so he could help us plan and fix
some of the land issues we had. Some of the other
force-pro things we were looking at and help talk to
the engineers.

MG Perkins: Was [(b)@3), b)6)| very active in the Wanat engineering
plan?

MAJ (b)(3), (b)(6) Yes, sir.

MG Perkins: Party of work, with what’s going on and stuff

like that?

MAJ [(b)(3), (b)6)f Very active, yes, sir.

MG Perkins: So was there a--it’s not in there, but either an
Annex to that or when it was briefed up to
Brigade/Division, sort of an engineer centric plan,
like here, and you’ve talked about it already, there
was sort of a diagram, and here’s the Class IV

listing..

MAJ |(b)(3), (b)(6) Yes, sir.

MG Perkins: Here’s when we think the Class IV is going to get
there?

MAJ |(b)({3), (b)(6) Yesg, sir.

MG Perkins: There is?

MAJ : There is a plan.

MG Perkins: Was that an Annex? What was it called because

it’s not in the CONOP?

MAJ |(b)(3), (b)(6) Sir, that would have been the engineers plan for
building the COP.
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LtCol [b)3), (b)6 That would have been part of the package to the
JFUB

MAJ [(6)3), (b)6)]* U-mm.

MG Perkins: It would have had to the extent of time lines of
arrival of Class IV, heavy equipment, what the
priority is?

MAJ | (b)@3), (b)(6) Yes, sir.

MG Perkins: How many pickets, etcetera, and so on?

MAJ |(b)(3), (b)(6)|3 Yes, sir. It went into that kind of detail.

MG Perkins: Where do you think that would physically reside
today?

MAJ |(b)3), (b)(6)}s Sir, I can check with Colonel to see if

he has it.

MG Perkins: So there was this plan, gets sent out because
approved, JFUB approves it, various echelons approve
the CONOP. Was there then sort of a dynamic task
tracking that went on, “Okay, this was suppose to move

up today,” “Roger, we got it,” like that?
MAJ (b)3), (b)(6)s Yes, sir.
MG Perkins: And who did that?
|__Falcon |
MAJ [(b)(3), (b)6)]2 Sir, it was the 4, |b)@©) b)6), and the Company XO.
MG Perkins: Was it a spreadsheet? Was it a daily power point

slides to the Commander? I mean, how as that done?

MAJ |(b)(3), (b)(6)[z Sir, I'd have to ask Will, Captain |n)@3), (b)6)-

MG Perkins: , okay. But there was actually a physical
product or something that said, “This is where we
are,” for lack of better term, “Here’s the Wanat
construction plan.”

MAJ ((b)(3), (b)(6)|s Yes, sir. And, sir, they would brief me on that,

me and Major (hg), by specific to Wanat, and we would
kind of approve that and we would make sure the 627
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Company Commander that he was good with it as well.
It was really his plan along with Rugged.

MG Perkins: Understand. So, do you recall with that, as they
laid out the plan, where there any sort of red-line no
go criteria engineer wise that if we don’t heavy
equipment, if we don’t get pickets or something that
this thing is going to be untenable, fall behind
schedule or anything like that?

MAJ |(b)3), (b)(6) Sir, it’s primarily all related to the Class IV.

MG Perkins: And do you ever remember a Class IV issue coming
up which is putting things in jeopardy, timeline-wise,
capacity-wise?

MAJ |(b)@3), (b)(6)s No, sir.

MG Perkins: Do you remember the issue of the contracted heavy
equipment not showing up on the day it was suppose to
show up?

MAJ |(b)(3), (b)(6)|* I do, yes, sir.

MG Perkins: And then what were the actions taken after that?

I Brown |
MAJ ((b)3), (b)(6 That went to Captain| m@a), )6 |and then Captain

pxmxmwbgoing back, locating the contractor, usually we
would call them, attempt to call them and then going
back to the joint contracting office and say, "“Hey,
where is this guy at.”

MG Perkins: Was there ever discussion that, based
historically, we know, contractors unpredictable
etcetera, like that, we’re going to have a plan “B”
that if these guys don’t show up at this time, whether
any other heavy assets organic to any U.S. engineer
element in country?

MAJ |(b)(3), (b)(6)|* Sir, there were, but they were all on the
horizontal effort building roads, and I don’'t know who
controlled those resources.

MG Perkins: When it was known that heavy equipment was not
going to show up on the timeline that had been
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planned, do you recall any discussions either with
Captaing)s), p)¢) Lieutenant Brostrom, or Colonel | (b)@3), (b)6)

of the nature of what effect this was going to have on
Wanat and what our options are and what we might want
to do about it?

MAJ [0)3), (b)6} T knew, sir, that we wouldn’t--some of the
perimeter HESCOE filling would not proceed as quickly,
but we knew we still had the bobcat up there and that
if needed, we could probably resource another bobcat.
But at the time, it was never----

MG Perkins: Do you remember it being a discussion with--in
discussions with Chosen Company leadership as to their
assessment on the ground? In other words, we let them
know, “Hey, it’s not showing up, what do you guys
think about this?”

MAJ [(b)3). ©)B)l: We did have that conversation.

MG Perkins: And what was Chosen Company’s response when you
let them know the contract equipment was not going to
show up?

MAJ ((b)(3), (b)(6)[z Captaingma), p)6)was concerned because it was slowing
down his progress to establish the perimeter with
HECOE.

MG Perkins: Did he give an assessment as to what his

increased risk maybe and then did he give a
recommendation on how to mitigate that?

MAJ [b)3), (b)6)|* Sir, I'm sure he did because that’s the type of
Commander he is or was. I also, though, was very
confident that we could reestablish and get that
contractor up there to make that happen.

MG Perkins: How many maneuver companies did Task Force Rock
have; you had Able?

MAJ [(b)(3), (b)(6) We had six, sir.
MG Perkins: Six.
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MAJ [(b)(3), (b)(6) And then if you consider the RCP, that was a
maneuver platoon; that was also a maneuvering element.

MG Perkins: And, generally, where were they and what were
their scope of responsibility? How many were at
Blessing, Chosen was at Blessing?

MAJ [b)3). (b)6): Chosen was at Blessing, yes, sir.

MG Perkins: Were they the only company there?

MAJ |(b)(3), (b)6)f Yes, sir.

MG Perkins: And we all the other companies--

MAJ [ (b)(3), (b)6) } Well, HHC was there, too.

MG Perkins: Okay, but, and STB, I guess, or the Battalion -
MAJ |(6)3), (b)6)[: Battalion HHC.

MG Perkins: All the other companies were out other places and

owned battle space?

MAJ |(b)3), (b)6)l Yes, sir.

MG Perkins: So, for Waygal Valley, and specifically Wanat,
the only sort of troops that were available, unless
you uncovered other battle space, was Chosen Company?

MAJ | (b)(3), (b)(6) Yes, sir.

MG Perkins: So they had 2™ Platoon up there, do you know what
the other platoons, what their responsibilities were
at that time?

MAT : Well, we had had a platoon that was on Bella and
then Matt had his--usually a platoon was at Blessing
to do local patrolling and engagement and--yeah, he
generally had a platoon plus up at Bella. Sir, I
would ask you to ask() because I don’t remember,

MG Perkins: Did the task force have a standing QRF? Was it
assigned out to a particular company or did each
company have a requirement for QRF or what was the
Battalion policy?
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MAJ [(b)(3), (b)(6)[s It was kind of company internal, sir, with QRF
based off our ability to move. QRF for this mission
came out of Charlie Company.

MG Perkins: Right.

LtGen Natonski: Didn’t another come out of Able Company?

MAJ |(b)(3), (b)(6) Yes, sir. We had three essentially. We even
flew one from Battle Company in the Korengal. We flew
that in.

LtGen Natonski: So they were able to respond----

MAJ |(b)(3), (b)(6) Yes, sir. We were able to surge pretty quickly.

MG Perkins: So a standing SOP is each, each company basically

had to be able to generate a QRF on its own?

MAJ ((b)@3), (b)(6)f Yes, sir.

MG Perkins: And those QRF’s, if needed, could immediately
come out of the control of the task force?

MAJ: Or that, yes, sir. I mean we would be able to
dispatch any of the other adjacent companies to
support another company if needed. Except in the
Korengal, we had had to reinforce that by air and we
never had a situation where we needed to do that.

MG Perkins: The normal logistics reports that came up with
the Yellow-1 reports that went through your sort of
normal log stat all classes of supplies----

MAJ Well, sir, the way we did it. We managed it on a
daily XO, adobe connect session that we had an hour
prior to the evening FUB at the Battalion level and we
went through all the classes of supply, we talked to

the next----

MG Perkins: So this is adobe connect with you and the Company
X0's?

MAJ |(b)(3), (b)(6) Yes, sir. Sir, because we were all distributed,

we all were spread out all over the place.
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MG Perkins: Understand. So this would have been, for
instance, with Chosen Company, would have been
Lieutenant George?

MAJ [(b)3), (b)(6) 5 Yes, sir.

MG Perkins: Do you recall on the 10", 11", 12", as you
conducted your adobe connect session, were there any
classes of supply that were either read or black for
Chosen Company as articulated by the XO?

MAJ |(b)(3), (b)(6)|* By the XO, no, sir, I don’t.

MG Perkins: You don’t remember or you remember there were
none?

MAJ |(b)3), (b)(6)|2 I don’t remember Chosen-5 ever saying he was red

or black on any of the supplies for Wanat, sir.

MG Perkins: Would it be typical if somebody is black, that
that would be a big deal, an attention getter?

MAJ |1b)@3), (b)(6)E Yeah, absolutely.
MG Perkins: Is Lieutenant |(p)3). (v)6)| the type of officer that

definitely would have pushed something hard, I mean,
if they were black?

MAJ |(b)(3), (b)(6)[2 Sir, I would hope so, but he intended to be
pretty soft spoken, so I know he would have talked to
Captain| (@3) (b)) |Or someone and brought it up, but I
was----

MG Perkins: You would have probably remembered from what
you’re saying----

MAJ |(b)(3), (b)(6) Yes, sir.

MG Perkins: ----that if something had been reported black at
that time, I mean, it would have caught your
attention?

MAJ ((b)@3), (b)(6) Yes, sir. And that was throughout the deployment
and that was, certainly if the Company Commander were
to approach me about it, that always took my immediate
attention.
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MG Perkins: You said Camp Blessing was next to a bazaar?

MAJ |(b)(3), (b)(6)|2 We had kind of a bazaar, yes, sir, inside our
perimeter that had a local--Blessing was kind of
unique. We had upper Blessing and lower Blessing, and
it was sealed on either side, but it was open to
pedestrian Afghan traffic. So we could close those
whenever, but being that pedestrian area was a bazaar.

MG Perkins: Was that bazaar already there before you built
Blessing?

MAJ ((b)3), (b)6)] Yes, sir.

MG Perkins: So you built Blessing contiguous to the bazaar?

MAJ | (b)3), (b)(6) [ Yes, sir.

MG Perkins: With the intent, again to interface with the
population, Koren----

MAJ |(b)(3), (b)(6)|z It was right next to the District Center as well
and the school.

MG Perkins: So Blessing was right, in a macro sense,
understand different, very similar philosophically to
Wanat that it was next to a bazaar, and next a
District Center kind of like that. And when you got
there, Blessing was already established?

MAJ ((b)(3), (b)(6)|2 Yes, sir.

MG Perkins: Do you know, well, you obviously know how it was
going while you were there. Do you know historically,
did it make a big difference when Blessing was
established with regards to relationship with the
District Center, the bazaar and all that; in other
words, did it have its intended consequence?

MAJ ((b)3), (b)6) I think, sir, that that was one of the whole
points and focus, putting Blessing where it was.
Plus, there it was on a strategic location, where you
had the Waygal River coming into the Konar River, Pesh
River and it was a three way intersection of valleys
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1 going West to Chappadara, North to Waygal, and East to

2 Pesh. So, Blessing was like Three River Stadium.
3 MG Perkins: Crossroads.
4 MAJ [p)3), b)6)): Right there at a crossroads.
5 MG Perkins: So, in your estimation, sort of if you want to
6 say the success of Blessing even though it’s in the
7 low ground, again, most areas in Afghanistan, you have
8 one or the other--the success it had with being next
9 to a bazaar, District Center, and stuff like that
10 influence the decision to do a similar type thing with
11 Wanat? I mean that was part of it, deliberate?
12 MAJ | (b)(3), (b)(6) Yes, sir, co-locating and partnering with the
13 District Center where you’re right there with the
14 government of Jarroa, you’re right there co-located
15 with them, with their ANP and their ANA that to us was
16 a measure of success and throughout the deployment
17 that was our model.
18 MG Perkins: If Chosen Company had wanted additional forces
19 for security at Wanat, how would they go about doing
20 that? Would they come to the Battalion, would they
21 say, “Look I want to come off this mission, take one
22 of my other platoons. I want to be relieved from the
23 QRF duty”? I mean how would that discussion go down
24 and how would that request go up?
25  MAJ |(b)3), b)6)t Sir, that would have been probably and initial
26 discussion between Captaing)as), pyeand Major (b)3), ()6 and[ Gray |
[ Gray 127 then probably a one-on-one between Major [v@s) p)ejand the
28 Colonel, and Captaing)a), b)) and they would make that
29 decision and determine what resources were available.
30 MG Perkins: Do you ever remember any discussion, prior to the
31 attack, about a need for additional security forces in
32 particular for Wanat?
33  MAJ [(0)3) b)6): No, sir.
34 MG Perkins: Okay, thanks.
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LtCol (b)3), (b)ek For the final page of the transcript with Mr.

(b)(3), (b)(6) you were asked the question, “Was everything
done right,” and you answered, “No.” What did you

mean by that?

MAJ | (b)3), (b)(6) Well, you know, it would have been — and I answer

that in hindsight, because it would have been great
probably to have had and maneuvered, sir, and entire
company up to Wanat. It would have been great to have
a platoon of engineers to have done that. It would
have been great to have had heavy equipment, you know,
the Army owns it, you know, Soldiers could drive and
we could influence and you know--and that’s what I
mean by that. That all would have been--so was all
that done right, in my opinion and hindsight, probably
not. But, based off what we had experienced the
entire time there, the way we were doing it, wasn’t
wrong. Does that make sense? And, it would have been
great to have had the Pred there a week prior and a
week after, you know, consistent ISR or even putting a
PTDS up at Blessing so we could view terrain and
potentially enemy movements to the North of us. You
know, we operated within the constraints of the
resources that were available. And we never knowingly
would put Soldiers at risk without weighing them and
insuring that they had the fires and other resources
necessary to make sure they were successful.

I also said, you know, did the enemy get a vote that
day, yes. Did he vote, yes. You know, did he
probably achieve or accomplish his end state with
getting us out of that valley, probably, yes. Did we
leave with our heads down, no, cause we had done so
much in the rest of the entire AO with all the
projects and security that we brought, that it’s
unfortunate that population up there didn’t get it, or
they were intimidated in such a point that, you know,
that was kind of the AAF’'s last stand. You know, we
were a very organized unit. We put the thought, we
took the necessary measures. Perhaps from you
investigation, your findings, there is potentially a
gap in the engineer effort and that being synchronized
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with the RIP and all that, there may have been some
friction there that, at the time, that we at the
Battalion level either didn’t recognize or that it
wasn’'t a concern because we knew that the engineers
would largely have the ball and that 1-26 would, you
know, once we established the outpost, be responsible
for it, so----

LtGen Natonski: Did the ongoing RIP/TOA divert resources
that could have been used? I mean the fact that you
had a RIP/TOA going on, maybe you didn’t have the
other platoon you might have wanted or the engineers
you could have used because--but I also understand the
logic in establishing Wanat on your watch, rather than
in the hands of 1-62? But, you’ve got a RIP/TOA which
is a major evolution which does divert, not just
platoons and engineers, but it also diverted rotary
wing assets that I think affected some of the supply
at Wanat. But I mean the timing, the reason it went
down when it did was because that land was never freed
up and Bella wasn’t evacuated yet? Could that----

MAJ |(b)3), (b)(6)[ Those conditions hadn’t been set yet. We
couldn’t have occupied both at the same time, sir.

LtGen Natonski: Could Bella have been evacuated earlier?

MAJ [(b)(3), (b)(6) |2 Sure, gir. I mean----

LtGen Natonski: I mean why did you pick when you did on
Bella®?
MAJ |(b)(3), (b)(6) Largely, sir, it was tied to the up-tick in enemy

intent to attack Bella that we understood they were
planning the----

LtGen Natonski: So you wanted to get the Soldiers out before
they were attacked, but you couldn’t set up Wanat
until Bella, because of limitation of forces?

MAJ |(b)(3), (b)(6)|s I didn’'t have enough people, yes, sir.
LtGen Natonski: Anything else?

(Negative response from members of the panel).
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LtGen Natonski: Okay, Major|®)3) ()6 you are ordered not to

discuss the testimony you provided today with anyone
other than members of the investigation team. You
will not allow any witness in this investigation to
talk to you about the testimony he is given or which
he intends to give. If anyone should try to influence
your testimony or attempt to discuss your testimony,
you are instructed to notify Lieutenant Colonel
or Lieutenant Coloneh; Do you understand that?

(b)(3), (b)(6) Yes, sir.

LtGen Natonski: Okay, I just want to thank you for your

service to our Country and to the United States Army
and for all you have done in the past and which you
will continue to do during your career in the Army.
Thank you.

MAJ |(b)(3), (b)(6)|2 Yes, sir.

[The testimony closed at 1136, 29 October 2009.]
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